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30 procent maakt
verkeerde studiekeuze
Voor u ligt alweer het laatste nummer van dit
collegejaar. Een jaar waarin we in het blad en
op onze site schreven over, ik doe maar een
greep, etiquette in de klas, plagiaat, werkdruk,
de open dag voor meisjes van de techniek-
opleidingen en het aantrekkelijker maken van
Rotterdam als studentenstad. Een jaar waarin
we Bekende Rotterdammers als Jules Deelder,
John Buijsman, Sander de Kramer en
Nelleke Noordervliet aan het woord lieten.
Met Heleen Mees spraken over de valkuilen
voor parttime werkende vrouwen en de
discussie voerden over thema’s als contacttijd
en de taal- en rekentoets van de pabo.
We sluiten het jaar onder andere af met een
interview met minister Plasterk waarin hij een
thema aansnijdt dat weleens belangrijk zou
kunnen worden in het komende collegejaar,
namelijk dat van intakegesprekken. Indringen-
de intakegesprekken met zich aanmeldende
studenten zouden een remedie moeten
worden tegen verkeerde studiekeuze en daar-
mee tegen studie-uitval. Het studierendement
zou hiermee omhoog gaan. Dat dit onderwerp
hoog op de agenda van minister en onder-
wijsbestuurders komt te staan, lijkt me niet
verkeerd.
Rond de dertig procent van de Nederlandse
studenten kiest na een of zelfs meerdere jaren
voor een andere opleiding, waarna ze opnieuw
moeten beginnen. Internationaal gezien is dat
aantal enorm. In veel Angelsaksische landen
ligt het percentage switchers op hooguit een
paar procent. Waarom zoveel Nederlandse
studenten een verkeerde studiekeuze maken,
is niet duidelijk. Onnadenkendheid en onvol-
doende voorbereiding lijken voor de hand
liggende verklaringen. Wellicht dat intake-
gesprekken daar iets aan kunnen veranderen.
We zullen dit onderwerp met belangstelling
gaan volgen in het nieuwe collegejaar. Rest mij
slechts u een heerlijke zomer toe te wensen.

Dorine van Namen
Hoofdredacteur Profielen
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NIVRA-Nyenrode School of Accountancy & Controlling

KOM NAAR DE OPEN DAG OP 16 AUGUSTUS OP UNIVERSITEIT NYENRODE

Je staat voor een moeilijke keuze: of voorlopig alleen werken, of verder studeren. Bij NIVRA-Nyenrode kan het allebei. Onze universitaire 
deeltijdopleidingen bieden de mogelijkheid om naast je werk als (assistent-)controller de opleidingen Managerial Controlling of de 
Master of Science in Controlling te volgen. Beide opleidingen worden door je werkgever betaald en bieden volop nieuwe carrière-
mogelijkheden. Meer weten over onze post-hbo- en masteropleidingen? Meld je dan aan voor onze open dag op zaterdag 16 augustus op 
Universiteit Nyenrode, of vraag onze brochure aan via www.nivra-nyenrode.nl.

Xerox Service Center HRO

• Print- en kopieerwerk 
van visitekaartje t/m A3

• Posters van A2 t/m A0
• Promotioneel printwerk
• Branden van CD’s en DVD’s
• Produceren van readers
• Allerlei vormen van nabewerking

Documenten Dienstverlening voor  
de Hogeschool Rotterdam

 Onze Xerox Service Centers bevinden zich 
op de volgende locaties:

Museumpark 40 Telefoon: 010 241 4201 
 Academieplein 4-6 Telefoon: 010 241 4916 

Kralingse Zoom 91 Telefoon: 010 453 6217

 Openingstijden: 08.00 - 17.00 
E-mail: drukwerk@hro.nl

Waar kun je ons vinden:

Telefoneer 12 uur per week 
en verdien goud geld!

Leuk: bellen in je vrije tijd. Nog leuker: bellen en geld verdienen. En goed 
ook. Als Business Development Representative bij W+R.
Je werk? Je belt naar bedrijven om te kijken waar onze controllers, 
boekhouders en administrateurs aan de slag kunnen. 
Een job waarbij het loont om te vroemen. Vroemen? Ja vroemen! 
Want dankzij het bonussysteem loopt je salaris al snel op naar € 18,- 
per uur. Bovendien bepaal je zelf je werktijden en ontmoet je veel 
studenten ‘at the of� ce’. Kortom, de ideale bijbaan voor studenten in 
Rotterdam die tussen het studeren door goed willen bijverdienen.
Snel beginnen? Stuur een mail met je cv naar Pieter: pieter@wr.nl  
W+R is de grootste pure � nanciële detacheerder van Nederland en 
werkt voor toonaangevende bedrijven in de Randstad.

Ook zo iemand die graag belt?

WIN VRIJKAA
RTJES VOOR

LOWLANDS
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klacht van
Student technische bedrijfskunde
tegen
Voorzitter van de examencommissie IBB
uitspraak college van beroep
ONGEGROND

Ongelijkheid
in tentamen?
Een student heeft tijdens een tentamen,
waarbij gebruik gemaakt werd van de
computer, naast het tentamenbestand ook
andere bestanden geopend. Uit deze andere
bestanden haalde de student formules die
hij nodig had voor zijn tentamen. Van een
student uit een andere klas had hij begrepen
dat zij van hun docent tijdens het tentamen
aantekeningen, in dit geval formules,
mochten gebruiken. De docent van de stu-
dent in kwestie heeft hier tijdens de lessen
niets over gezegd. Het zou bij dit vak in de
ogen van de student niet gaan om het leren
van formules maar het toepassen ervan in
Excel. Het was de student niet duidelijk dat
hij de formules niet mocht gebruiken en
daarbij gaf hij aan dat het ook niet zijn
bedoeling was geweest om op deze manier
fraude te plegen. Hij ontkent niet dat hij
andere bestanden had openstaan. Toch
krijgt hij een maatregel opgelegd wegens
fraude. Hij mag het vak pas volgend school-
jaar herkansen.
De voorzitter van de examencommissie
vindt dat de regels van het tentamen wel
duidelijk waren. Aan het begin is door de
examinator uitgelegd dat alleen het
tentamenbestand geopend mocht worden.
Bovendien heeft geen van de studenten
aangegeven dat de voorwaarden van het
tentamen niet eerlijk waren in vergelijking
met een andere groep. De fraude met bij-
behorende sanctie is dus terecht.
Dat vindt het college van beroep ook.
De student heeft immers bewust gebruik-
gemaakt van bestanden die hij tijdens het
tentamen niet mocht raadplegen. De maat-
regel blijft gehandhaafd en de student mag
het tentamen pas volgend jaar herkansen.

MG

welles-nietes

De concurrentie

Laatst ontvangen sms’je…
Kreeg ik van iemand die ergens
vorig jaar aan mijn telefoon-
nummer is gekomen. Sara heet ze,
en ze vroeg of haar zoontje van
dertien in mijn dansgroep kon.

Trots op… Mijn steppingteam.
Het zijn leuke mensen, met veel
talent. Ik ben er ook vooral trots
op dat buitenstaanders en
nieuwelingen zien dat we een
hechte groep zijn, waar mensen
graag deel van willen uitmaken.

Hekel aan… De weg niet kunnen
vinden. Dan moeten we met de
dansgroep bijvoorbeeld ergens
heen, en rijden we helemaal ver-
keerd. Ik heb nu een navigatie-
systeem, dat gaat al beter, maar
toch ook niet altijd.

Vijf jaar geleden… Werkte ik
nog bij de hogeschool, als help-
deskmedewerker. Dat was wel
even leuk, maar na een tijdje werd
het saai. Zat ik alleen maar te
wachten op telefoontjes en
mailtjes van mensen die computer-
problemen hadden.

Dagje ruilen met… Donald
Trump. Die man heeft ontzettend
veel geld en eigendommen. Ik zou
weleens willen weten hoe het voelt
om zoveel bezit te hebben.

In het weekend… Zaterdag-
ochtend ben ik van tien tot twee
met de dansgroep aan het trainen
en ongeveer twee keer per maand
treden we op, vaak op vrijdag- of
zaterdagavond. Verder besteed ik

zoveel mogelijk tijd aan mijn
gezin. Ik ben sinds tweeënhalf jaar
getrouwd, en heb een zoontje van
bijna een jaar.

Geleerd op de HR… Best veel.
Samenwerken, analytisch denken,
projecten managen, bedrijfspro-
cessen analyseren. Maar ook dat je
aan docenten met praktijkervaring
veel meer hebt dan aan de puur
theoretische docenten.

Boek… De Bijbel. Ik ben gelovig
opgevoed, maar vanaf mijn twaalf-
de heb ik dat naast me neergelegd.
Ik wilde ontdekken wat er op de
wereld bestaat, inclusief de dingen
waar God niet achter staat. Op
mijn zeventiende heb ik echter een
ontmoeting met God gehad, door
middel van een visioen, en ben ik
de relatie met mijn Schepper gaan
herstellen. De Bijbel helpt me
daarbij.

Film… Transformers. Die film
heeft humor, een sterk verhaal en
veel technologie, dingen waar ik
van hou. Bovendien is het een
stukje jeugdsentiment.

CD… De soundtrack van Step Up.
Daar staan goede beats op.

Verslaving… Lekker eten.
De keuken van mijn moeder bij-
voorbeeld. Jammer genoeg eet ik
niet meer zo vaak thuis.

Ooit… Ik hoop dat ik ooit met
mijn dansgroep en mijn gezin over
de wereld kan reizen.

AvW
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Eens
Kimberly, studente maatschappe-
lijk werk en dienstverlening
Ik zit ongeveer vier uur per dag
achter de computer, maar zeker
twee dagen per maand loopt dat

op tot acht uur als er een opdracht
af moet. Na zo’n drukke dag heb ik
regelmatig last van m’n rug. Ik ben
er weleens voor naar de fysiothera-
peut geweest, maar mijn werk-
wijze ga ik niet veranderen.

Als iets af moet, dan moet het
gewoon af. Ik ga ook mijn werk-
plek niet aanpassen, dat vind ik
gedoe.

Weet niet
Eugène, student informatica/soft-
ware engineering
Ik heb nog nooit voorlichting
gehad over rsi en weet eigenlijk
ook niet precies wat het is.
Minimaal twaalf uur per dag zit ik
achter de computer. Ik heb regel-
matig last van mijn schouders en
polsen, maar heb er nooit bij stil-
gestaan dat dit komt door het
werken achter mijn laptop. Als ik
pijn heb ga ik sporten, dat helpt.

Oneens
Jolanda de Masier, medewerker
roosterdienst
Gemiddeld zit ik tien uur per dag
achter de pc. Maar ik heb nooit
rsi-achtige klachten. Ik heb geen
gezonde werkhouding, eigenlijk
is het ongelooflijk dat ik geen last
heb. Ik denk wel dat werkplezier
erg belangrijk is bij het voor-
komen van rsi.

SaS
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WAT
VINDJIJ?

Wiebenjijdan?
Ivanildo Falkenstein heeft sinds vier jaar een eigen stepping dansgroep:
Gideons Gang. Stepping is een van oorsprong Afrikaanse dans
die door slaven is meegenomen naar Amerika en die met name in
de getto’s wordt gebruikt om een ‘brotherhood’ te creëren en jongeren
een alternatief te bieden voor drugs en criminaliteit.

IVANILDO FALKENSTEIN (25)
Vierdejaars bedrijfskundige informatica
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Ik heb weleens
rsi-klachten

Wie meer dan zes uur per dag achter de computer zit,
loopt het risico rsi-klachten te ontwikkelen.
Profielen onderzocht hoe de HR met deze beruchte
beroepsziekte omgaat (zie pagina 22) en vroeg
studenten en een medewerker of zij weleens
rsi-klachten hebben.

Profielen kijkt over de heg bij collega-
hogeschool- en universiteitsbladen.

EM – Erasmus Universiteit Rotterdam
‘Switzerland is going to win!’
Ook de universitaire studenten van Erasmus
ontkomen niet aan het EK voetbal. Aan zestien
studenten uit alle deelnemende landen is hun
mening over het toernooi gevraagd. Terwijl
Zwitserland volgens Enzo Wälchli de bokaal
29 juni juichend ter hemel mag tillen (‘No
doubt – Switzerland is going to win!’) is de
Italiaanse Laura Ruzzante opvallend terug-
houdend. Volgens haar onderschat Italië zijn
tegenstanders na het winnen van het WK twee
jaar geleden. Nederlander Gerrit van Eck is
sinds ’88 altijd van onze bondscoach blijven
houden, en verwacht dan ook een nieuwe over-
winning voor Nederland.

Punt. – Avans Hogeschool Brabant
Het Nederlands elftal van Avans
Getuige een grote voetbalenquête van Avans
onder 229 studenten behoort Gerrit van Eck
als Van Basten-liefhebber tot een uitstervend
ras. Maar liefst 142 studenten zouden liever
iemand anders achter het roer van Oranje zien.
Robin van Persie wordt gezien als beste
Nederlandse voetballer, maar Wesley Sneijder
lijkt na Edwin van der Sar het meest zeker te

zijn van zijn basisplaats. Italië gaat het voet-
baltoernooi winnen volgens 81 respondenten
en met gepaste afstand (41 stemmen) volgt
Nederland in de favorietenrol. Het minst zeker
van zijn basisplaats is Clarence Seedorf. Blijkt
maar weer eens dat de uitslag van zo’n
enquête toch wel kan kloppen.

Mare – Universiteit Leiden
Behoefte aan kicks
Het Leids universitair weekblad schrijft ook
over voetbal, maar kiest een andere invalshoek.
Tom de Leeuw doet onderzoek naar voetbal-
geweld in de consumptiemaatschappij. Volgens
hem is er niet veel mis met de knokkende en
slopende hooligans: ‘Geweld is nodig om
respect te verdienen en om spanning te voelen’,
en: ‘Geweld wordt voorgespiegeld als een
gebrek aan beschaving, maar in feite is het een
onderdeel van elke beschaving.’ We gaan de
Engelsen nog missen deze zomer.

AvW
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‘Intakegesprekken lijken mij
een prima middel

Minister Plasterk van Onderwijs staat voor een lastige opgave.
Het niveau van het hoger onderwijs moet omhoog terwijl de studieuitval
met de helft omlaag moet. Maatwerk en eerlijke intakegesprekken zijn
volgens de bewindsman de beste instrumenten om dat te bevorderen.

Universiteiten en hogescholen zullen flink
moeten investeren om de intakegesprekken
op te tuigen.
‘Als de uitval erdoor vermindert, verdienen ze
hun geld terug. Extra geld is op termijn niet
nodig. Maar als een instelling over de streep
kan worden getrokken met een kleine start-
bijdrage, dan is dat bespreekbaar. Ik besef dat
het nog een hele toer wordt om het plan echt
in te voeren. Zeker als de instellingen ook
bereid zijn de minder sterke studenten bij te
spijkeren in de zomer. Zover zijn we nog lang
niet, maar het is wel de richting die ik op wil.’

Net als de commissie Ruim baan voor talent
wilt u meer maatwerk. Voor goede studenten
moeten er honoursprogramma’s komen. Gaan
die niet ten koste van de rest?
‘Dat is een kwestie van goed management.
Je mag ervan uitgaan dat een opleiding daar-
voor waakt. Natuurlijk: het is voor een docent
leuk om zijn beste studenten van dienst te
zijn. Maar een ander moet zich dan ontfermen
over de staartgroep.’

U wilt niet dat studenten meer gaan betalen
voor honoursprogramma’s?
‘Dat is helemaal niet nodig: docenten steken
graag tijd in hun goede studenten, dat vinden
ze alleen maar leuk. Bovendien zou een hoger
collegegeld contraproductief zijn. Studenten
werken er gemiddeld twaalf uur per week bij,
maar als je een honoursprogramma volgt, lukt
dat minder makkelijk. Zouden we vervolgens
ook nog een dubbel collegegeld vragen, dan
beginnen ze er niet aan.’

Is het te voorkomen dat zo’n intakegesprek een
reclamepraatje blijft? Opleidingen willen toch
graag zoveel mogelijk studenten?
‘Open dagen hebben als boodschap: Kom naar
ons. Heeft iemand zich aangemeld voor een
opleiding, dan moet bij de intake blijken wat
hij precies kan verwachten en of een andere
opleiding misschien beter past. Zelf wilde ik
bijvoorbeeld ooit natuurkunde gaan studeren.
Mijn docent op de middelbare school kwam
daarop met zijn studieboeken langs en ik was
genezen: Er stonden alleen maar formules in
en dat was het niet voor mij. Ik wilde ook wat
met de handen priegelen. Uiteindelijk ben ik
bij biologie terechtgekomen, maar ik had dus
bijna een opleiding gekozen zonder ooit een
studieboek te hebben ingezien. Dat wil ik voor
anderen voorkomen.’

Geldt dat bezwaar niet ook voor de university
colleges? Die mogen van u wel drieduizend euro
collegegeld vragen.
‘Ik denk van niet. We praten over een heel klein
segment in het hoger onderwijs: opleidingen
die kleinschalig, intensief onderwijs bieden en
hun studenten onderbrengen op een campus.
De studenten die daar op afkomen, vormen
een aparte groep die bovendien voor de helft
uit internationale studenten bestaat.
De Amerikanen onder hen zullen zeggen dat
zo’n opleiding in eigen land 45 duizend dollar
kost. Nederlandse studenten kunnen het hoge
collegegeld bovendien lenen.’

Tegen collegegelddifferentiatie en selectie in de
masterfase heeft u minder bezwaar. Kort na
uw aantreden heeft u al eens gezegd dat dit
een natuurlijker moment is voor selectie.
‘Dat klopt, maar het is niet de bedoeling dat
studenten met een bachelordiploma straks
nergens meer terecht kunnen. Het zou gek
zijn als een student die net zijn bachelor
psychologie heeft gehaald niet bij dezelfde
instelling naar de masterfase kan, omdat zijn
diploma te licht wordt bevonden.’

Toch zijn er problemen met de doorstroom-
masters.
‘Sommige universiteiten laten hun studenten
al aan de doorstroommaster beginnen voordat
ze hun bacheloropleiding hebben voltooid.
In het jargon noemen ze dat een ‘zachte knip’.
Daar moeten we echt vanaf: Instellingen
moeten gewoon een ‘harde knip’ toepassen,
want anders heb je feitelijk het bachelor-
mastermodel niet ingevoerd. Het laatste
studiejaar heet dan wel ‘master’, maar de op-
leiding is eigenlijk net als vroeger ongedeeld.’

Dus deze universiteiten houden zich niet aan
de wet?
‘Het is in elk geval niet sociaal. Het behalen
van het bachelordiploma is voor studenten het
uitgelezen moment om de balans op te maken.
Anders dan aan het begin van hun studie weten
ze veel beter waar ze zich het best in kunnen
specialiseren. Dat kan een masteropleiding in
een andere stad zijn, of misschien wel in een
ander land. Universiteiten die geen harde knip
toepassen en de wet aan hun laars lappen,
onthouden hun studenten dat belangrijke
keuzemoment en belemmeren de mobiliteit.
Toch was dat in Europa een van de belang-
rijkste redenen om het bachelor-masterstelsel
in te voeren.’

Gaat u instellingen daarop aanspreken?
Die zullen zich trouwens gesteund weten door
de studentenbonden, die hun achterban via de
‘zachte knip’ zoveel mogelijk herkansingen
willen geven.
‘Voorlopig gunnen we iedereen nog zijn eigen
tempo. Maar het is typisch een probleem waar
het ministerie mee aan de slag moet als dat te
langzaam gaat. Want uiteindelijk is het niet in
het belang van het systeem.’

Het enige experiment dat u definitief hebt
afgeschoten hielp scholieren die net waren
gezakt alsnog het hoger onderwijs in. Zo slecht
waren de resultaten niet.
‘Met ‘flexibele toelating’ wilden we mbo’ers van
niveau drie naar de hogeschool lokken. Maar in
de praktijk kwamen er vooral gezakte havisten
op af. Dat was nooit de bedoeling. Wat mij
betreft kunnen zij beter eerst de havo afmaken
en intussen alvast rondneuzen in het hbo.
Wie daar geen zin in heeft, moet wachten tot
hij 21 is en een colloquium doctum aanvragen.’

Tegelijkertijd loopt er een Postbus 51-campagne
die mensen aanspoort een ervaringscertificaat
te laten vaststellen. Daarmee kunnen ze vrij-
stellingen krijgen bij een vervolgopleiding en
die sneller afronden. Critici vrezen voor het
hbo-niveau dat volgens hen toch al onder druk
staat.
‘De regeling is bedoeld voor uiterst gemoti-
veerde mensen die al jaren werken en door
hun opleidingsniveau tegen een plafond
zitten. Vaak kunnen ze al heel veel, en dat
moet in zo’n certificaat tot uitdrukking komen.
Ik verwacht niet dat hogescholen op korte
termijn worden overspoeld met mensen van
wie de vooropleiding onvoldoende is. Maar
we houden dat natuurlijk goed in de gaten.’

Minister Plasterk

Auteurs: HOP, Hein Cuppen en Thijs den Otter Fotografie: Hollandse Hoogte

Interview

tegen uitval’

U wilt dat het hoger onderwijs indringende
intakegesprekken gaat voeren met iedere
student die zich aanmeldt om zo te voorkomen
dat studenten een verkeerde studiekeuze
maken en de studieuitval terug te dringen.
Maar niet iedereen is overtuigd van het nut
en ook de kosten zijn aanzienlijk.
‘Ik krijg verschillende signalen uit het veld.
We willen dit ook zeker niet van de ene op de
andere dag aan het hoger onderwijs opleggen.
We gaan – in de geest van de commissie-
Dijsselbloem – eerst eens kijken of het werkt,
en dan pas zullen we het geleidelijk invoeren.
Mij lijkt het een prima middel. Een bekend
verhaal is dat studenten in de eerste weken
van hun opleiding te horen krijgen dat de helft
van de eerstejaars er na de kerst niet meer bij
is. Waarom worden ze daar niet voor gewaar-
schuwd voordat ze zich inschrijven? Dat scheelt
een hoop frustraties en beperkt de uitval.’



Temidden van de rood-gele vlaggen en dito
gekleurde afzetlinten in de kantine van de
Willem de Kooning Academie opent iemand
het stARTfactory programma. ‘Iemand’, want
de naam van de ceremoniemeester is door de
lawaaierige omgeving niet te verstaan.
De kunstacademie staat vandaag in het teken
van de door Kunstenaars&CO georganiseerde
stARTfactory. ‘Wij stimuleren en ondersteunen
kunstenaars bij de zakelijke kant van hun
werk’, licht projectleider Stella van Velden toe.
‘Wij helpen hen hun brood te verdienen.
Bijvoorbeeld door advies te geven, trainingen
te verzorgen of opdrachtgevers te regelen.
Een stARTfactory-dag als vandaag is onderdeel
van Kunstenaars&CO. Acht keer per jaar
organiseren we zo’n dag.’
Vandaag kunnen de vierdejaars vijf workshops
volgen. Via op de grond geplakte lijnen kunnen
ze de route naar de gewenste workshop
vinden. Creatievelingen die de rode lijn volgen,
komen uit bij Julie Scott en Roeland Drost.
Dit vrolijke duo met theaterervaring gaat de
aanwezigen leren hoe zij zich moeten presen-
teren. Goed voorbereiden, de tijd nemen, stevig
staan, ar-ti-cu-le-ren,
goed in de microfoon
praten, dat werk.
Na de theoretische kant van
het verhaal moeten de
studenten in een
kring staan om deze
lesstof in de praktijk te
brengen, al is niet iedereen
het daar mee eens.
Terwijl de meeste
cursisten lachend op
alle mogelijke
manieren op de
grond stampen alsof het
een tapdansoptreden van
enkelgewrichtlozen
betreft, staat een
lange jongen met
groen shirt om zich
heen te kijken
met een ‘mijn
God waar ben ik
nu toch weer
beland’-blik in z’n
ogen. Vervolgens leggen Julie en Roeland uit
dat de bedoeling van de volgende oefening is
dat de deelnemers een denkbeeldige bal met
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hun stem gaan overgooien. Reden genoeg
voor de jongen om zijn tas te pakken en
richting de uitgang te snellen.
‘Het was ons een waar genoegen!’, lacht Julie
hem na.
Even later moeten de studenten in groepjes
van drie het antwoord op een vraag bedenken.
Cortine, Cedric en Michiel hebben de vraag
‘Wat is een kunstenaar?’ in de schoot geworpen
gekregen. ‘Eigenlijk zie ik mezelf helemaal niet
als kunstenaar’, zegt Cedric, die bijna klaar is
met zijn studie autonome beeldende kunst.
‘Jullie wel?’ Er wordt nee geschud. Toch komen
de drie even later met een logisch klinkend
antwoord: Een kunstenaar is iemand die iets
maakt wat door een ander als kunst wordt
gezien. Cortine mag het antwoord aan de
groep gaan presenteren, besluiten de twee
jongens.
En volgens Julie en Roland doet ze dat presen-
teren best goed, en dat was toch waar de
workshop om draaide. Heeft het gestamp op
de vloer en het gegooi met de denkbeeldige
bal blijkbaar goed geholpen. Wat zal de lange
jongen met het groene shirt een spijt hebben
van zijn vertrek.
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ColumnOnderwijs Actueel

Laatst werd mij gevraagd toe te treden tot het
college van bestuur. Ik heb bedankt. Ik ben bang
de weelde niet te kunnen dragen. Ik ken mezelf.
Mediageil, eerzuchtig, machtsbelust zwijn. Voor ik
het weet zit ik wekelijks naast Geert Dales bij
Pauw en Witteman, vreet ik bitterballen met de
partijtop van Rita Verdonk en geef ik de ene na
de andere masterclass bij de HBO-raad. Ik vat
belangenvertegenwoordiging heel persoonlijk op.
Als een Jos Elbers zorg ik ervoor dat deze hoge-
school iets meer vestigingen krijgt dan het huidige
aantal. Ik sla graag een eerste paal, desnoods in
China. Ik zet de Hogeschool Rotterdam op de
kaart. Zeker weten. De HR wordt een merk dat zich
onderscheidt op de opleidingsmarkt. Een uiteinde-
lijke beursgang sluit ik niet uit. Als een Abramovic
koop ik alleen sterspelers aan. Directeuren,
managers, docenten die niet in mijn systeem
passen donder ik eruit. Problematisch? Als ze
lastig worden, geef ik ze een spreekverbod.
Ik wacht net zo lang tot ze zelf de benen nemen.
Of ik stuur ze naar China. Als voorzitter van het
college doe ik net of ik zelf die onderwijs-
concepten heb bedacht. Charmant en met de
nodige marketing breng ik ideeën in veelkleurige
brochures aan de man. Ik moet wel zichtbaar
blijven. Overal in de hogeschool hangen posters
met mijn afbeelding. Iedere ochtend wordt op het
Museumpark een ode aan mij als leider gebracht.
Met de hand op de borst zingt het gehele per-
soneel het Hand-in-hand kameraden… voor Van
Kralingen1. De hogeschool wordt een beweging.
Met Marijnissen, Van Bommel en een sensationele
secretaresse in de raad van toezicht. Maar ja, ik
heb bedankt.

René van Kralingen is docent bij de leraren-
opleiding en adviseur bij Onderwijsadviesbureau
Van Kralingen. Dit was zijn laatste column. Vanaf
volgend collegejaar wordt Wouter Pols de nieuwe
Profielen-columnist.

Een nieuwe voorzitter
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‘We hebben een aantal maatregelen
genomen om het taal en reken-
niveau naar het gewenste niveau
te brengen’, licht Feuerstake toe.
‘Om te beginnen starten we deze
zomer al met een summer course.
Dit is een taal- en rekencursus op
vrijwillige basis voor nieuwe
eerstejaarsstudenten. De summer
course begint met een diagnos-
tische toets zodat de studenten
weten aan welke onderdelen ze
tijdens de cursus moeten werken.’
Op moment van schrijven was nog
niet bekend wanneer de summer
course gaat plaatsvinden en dus
ook nog niet hoeveel studenten
zich ervoor hebben ingeschreven.
Feuerstake: ‘In elk geval plannen
we de summer course aan de
randen van de zomervakantie.
We zijn druk in overleg met Bureau
Instroom dat de logistiek gaat
regelen.’

bijspijkeronderwijs en bijles
‘In september beginnen we het
studiejaar weer met een diagnos-
tische toets voor alle eerstejaars-
studenten. Docenten vanuit de
vakgroepen gaan daarna wekelijks
bijspijkeronderwijs verzorgen op
reken- en taalgebied aan studenten
die bij de Cito taaltoets en WISCAT
(diagnostische toetsen) onvoldoen-
de scoorden. Tegelijkertijd wordt

Eerstejaars pabo-studenten van de HR krijgen een jaar langer de tijd om hun taal-
en rekentoets te herkansen, berichtte Profielen eerder in de nummers 58 en 59.
De uitval van eerstejaars – en dan met name allochtone – studenten zou
volgens het bestuur anders te groot zijn. In het extra jaar worden studenten
door vakleerkrachten bijgespijkerd, vertelt pabo-directeur Fred Feuerstake.

Extra onderwijs om taal- en rekenniveau te verhogen

Van summer course
er, eveneens wekelijks, bijles aan-
geboden aan studenten die wel
‘slagen’ voor diezelfde diagnos-
tische toets om ze op een hoger
niveau te brengen. Het is namelijk
zo dat onze eigen bsa-eisen
(bindend studieadvies – red.) voor
het reken- en taalonderwijs hoger
liggen dan die van de verplichte
landelijke toets. Wij hanteren het
zogenaamde ‘WISCAT +’ en ‘taal-
toets +’ niveau. Als het toetsniveau
van je eigen hogeschool ligt boven
dat van de landelijke toets, heeft
die laatste eigenlijk helemaal geen
meerwaarde. Sterker nog: Het is
zelfs zo dat een aantal pabo’s in
den lande de eigen taal- en
rekentoetsen, waarvan de lat
hoger lag dan dat van de landelijke
toets, heeft afgeschaft omdat ze
vonden dat het aantal toetsen te
groot werd. Door de invoering van
de landelijke taal- en rekentoets is
daardoor in een aantal gevallen het
niveau naar beneden toe
bijgesteld. Dat kan toch de
bedoeling niet zijn geweest?’

peercoaching en crash course
‘Het bijspijkeronderwijs en de
bijles door docenten, dat is nieuw
en daarvoor krijgen we nu ook
een halve fte extra formatie per
vakgroep in de vakgroepen taal
en rekenen/wiskunde. In de ‘oude’
situatie zetten we al wel oudere-
jaars in als peercoach (studenten
die medestudenten coachen –
red.). Dat blijven we ook volgend
jaar wekelijks doen. De docenten
zullen goed contact onderhouden
met de peercoaches zodat zij niet

langs elkaar heen gaan werken.
De peercoaches zullen met name
met studenten oefenen en op deze
manier inslijpen waar de docenten
aan hebben gewerkt. Zet dit alles
nog steeds onvoldoende zoden
aan de dijk, dan is er altijd nog de
mogelijkheid van extra individuele
begeleiding door vakdocenten of
bijvoorbeeld, via de decaan, door
een faalangsttrainer als de uitval
wordt veroorzaakt door faalangst.
Als het hele pakket aan onder-
steuning niet tot voldoende resul-
taat leidt, is er aan het einde van
het seizoen nog de crash course,
voorheen de meicursus geheten.
‘De reken- en taaldocenten vinden
het natuurlijk geweldig dat ze
meer uren ter beschikking krijgen,
maar zouden het liefst zien dat
studenten, mét de extra inspan-
ning die we gaan leveren, in één
jaar voor de taal- en rekentoets
moeten slagen. Ik vind die twee
jaar prima, want we gaan dit
traject niet aan álle studenten
aanbieden. Een student van wie
wij denken dat hij of zij het niet
in zich heeft en die aan het eind
van het eerste jaar niet voldoende
studiepunten heeft vergaard, krijgt
een negatief bsa. Die gaat het
tweede jaar helemaal niet in.
Uiteindelijk zal het maar om een
klein clubje gaan. Pas aan het
einde van het jaar is er zicht op
hoe groot dat aantal precies is.’

toetsmomenten
‘De maatregel om studenten een
extra jaar te geven om de taal- en
rekentoets te halen, betekent niet
dat het aantal toetsmomenten ook
toeneemt. Studenten hadden en
hebben drie kansen om de toetsen
te halen. Dat verandert niet. Wel is
het zo dat er in die twee jaar zes
momenten zijn waarop de toetsen
worden aangeboden. Studenten
kunnen zelf beslissen wanneer
ze hun drie kansen benutten.
Beslissen ze zelf om dat in één jaar
te doen, dan kan dat natuurlijk.
Daarnaast biedt de pabo ook nog
een eigen toets die studenten
kunnen maken om hun niveau te
bepalen. Dit kan voorkomen dat ze
te vroeg aan de verplichte taal- en
rekentoets deelnemen en zo een
kans verspillen.’

uitval rekentoets
De uitval na de rekentoets blijkt
groter dan die na de taaltoets.
‘Volgend jaar gaan we ook onder-
zoeken wát we nu precies toetsen,
zodat we het bijspijkeronderwijs
nog adequater vorm kunnen
geven. Het zou best zo kunnen
zijn dat we taalbijles moeten
geven om de rekentoets te kunnen
halen omdat het rekenonderwijs,
met de vele redactiesommen,
steeds taliger wordt. En ook ict
speelt een rol. Doordat er via de
computer wordt getoetst, is het
niet mogelijk om terug te bladeren
en antwoorden te veranderen.
Wellicht gaan we studenten ook
trainen op deze manier van
toetsen.
‘Let op: De maatregel betreft
studenten van het collegejaar
2007-2008 en voorlopig geldt
de maatregel voor één jaar.
Het college van bestuur stelt zich
op het standpunt dat deze rege-
ling zal worden gecontinueerd
totdat de problematiek is op-
gelost, maar theoretisch kan het
zo zijn dat de nieuwe eerstejaars
de taal- en rekentoets weer in één
jaar moeten halen. Hun voordeel
is dan wel dat ze in dat jaar dit
extra onderwijs krijgen.’

DvN
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Universeel medium
‘Ik ben opgeleid tot filmmaker
en scenarist. Naast een studie
Perzische literatuur heb ik regie
gestudeerd aan de filmfaculteit in
Teheran. In Nederland studeerde
ik aan de Filmacademie, een
opleiding die wat praktischer en
minder artistiek was dan mijn
Iraanse studie. Maar film is een
universeel medium, overal leer
je hetzelfde. Hier koos ik voor
de richting scenario, niet de
makkelijkste keuze gezien mijn
taalachterstand. Het eerste jaar
heb ik dan ook als een soort doof-
stomme doorgebracht. De enige
zin die ik kende was: “Ik sluit me
aan bij wat mijn buurman zegt”.
Maar na een jaar kon ik goed
meekomen en heb ik er heel veel
geleerd, ook over zaken die niet
direct met film te maken hebben.
Ik weet nu hoe ik mijn werk moet
verdedigen, wanneer ik me bij
kritiek moet neerleggen en hoe
ik die kritiek kan gebruiken om
beter te worden. Door scenario
te studeren heb ik mijn schrijf-
talent breed kunnen ontwikkelen.

Op dit moment gaan mijn meeste
arbeidsuren dan ook zitten in
schrijven. Ik ben net klaar met
mijn eerste roman, een jeugd-
roman, en alweer bezig met de
volgende. Daarnaast vertaal ik in
opdracht een keuze uit honderd
jaar korte verhalen uit de
Perzische literatuur. Vorig jaar heb
ik hetzelfde gedaan met honderd
jaar Perzische poëzie. Ik schrijf
zelf poëzie en treed vaak op met
mijn gedichten. Helaas heeft het
filmen op een laag pitje gestaan
vanwege het schrijven. Maar ik
mis het. Ik ben nu de banden met
opdrachtgevers aan het aanhalen
en heb onlangs weer een
documentaire van dertig minuten
gemaakt.’

Press Now
‘De afgelopen jaren heb ik ook veel
tijd gestopt in activiteiten voor
Press Now, een organisatie die zich
inzet voor onafhankelijke pers in
conflictgebieden. Ik coördineer
en geef cursussen over civil
journalism in Iran. Net als in de
rest van de wereld worden daar
steeds minder kranten gelezen.
In Iran schrijven journalisten dan
ook nog eens alleen maar over
politiek, de doorsnee burger hoort
zijn stem niet terug in de pers.
De meeste journalisten zijn daarbij
jong en activist. De krant is een
luidspreker voor hun eigen mening
over het regime. Gek genoeg is
daarvoor, zeker in de periode
voorafgaand aan het bewind van
Ahmadinejad, veel ruimte geweest.
Journalisten hebben een soort
codetaal ontwikkeld om gevoelige
zaken te benoemen. Mochten ze

daarop aangesproken worden,
dan zeggen ze gewoon dat ze het
anders hadden bedoeld. Tot voor
Ahmadinejad kwamen ze daar ook
nog vaak mee weg.
‘Vanuit Press Now zeggen we
tegen deze Iraanse journalisten:
“Wat jullie doen is goed, jullie
beheersen de basis van de
journalistiek, maar je kan je
publiek ook bereiken door af en
toe klein nieuws onder de loep
nemen dat voor burgers van
belang is, én: wees voorzichtig
met het spuien van je eigen
mening.” In het begin verzetten
de cursisten zich daar hevig
tegen, ze willen hun activisme
niet opgeven. Maar uiteindelijk
zijn ze toch bereid om het uit te
proberen.
‘We hebben nu twee succesvolle
cursussen achter de rug. Daarmee
hebben we ongeveer veertig
journalisten en hun hoofdredactie
bereikt. Sommige van de cursisten
hebben naderhand journalistieke
prijzen gewonnen. Helaas is het
sinds het nieuwe regime een stuk
moeilijker geworden. Zelf ga ik
ook liever niet meer terug, het
is me afgeraden. De laatste keer
dat ik er was, in 2007, werd mijn
paspoort ingenomen en werd ik
bijna elke dag ‘geïnterviewd’ door

de geheime politie. Het vreemde
is dat ik tegelijkertijd bij het
ministerie van Cultuur om de tafel
zat om te praten over Press Now.
Mijn Nederlandse collega’s komen
Iran ook niet meer in. We zijn nu
van plan om de cursussen op
andere manieren voort te zetten,
maar dat is erg lastig. Ook voor
de journalisten is het moeilijker
geworden. Ik krijg bijna dagelijks
e-mails over journalisten die
verhoord worden of gearresteerd
zijn. Het is echt een stuk
grimmiger geworden en daarmee
is het is haast alsof ik voor de
tweede keer heb moeten vluchten.
Ik heb de banden met Iran en de
mensen aangetrokken, nieuwe
vrienden gemaakt, en weer moet
ik mijn land – net als in 1992 –
loslaten. Een pijnlijke ervaring.’

Hokje: ‘vrouw/vluchteling’
‘Dat ik vluchteling ben, beïnvloedt
mijn werk niet echt. Het is niet
zo dat mijn werk per definitie
geëngageerd of pamflettistisch
is, alleen omdat ik gevlucht ben.
Ik heb meer te vertellen dan dat
en ik maak wat ik wil maken.
Mensen willen je wel graag in
zo’n hokje plaatsen. Vroeger had
ik daar meer last van dan nu.
Ik wilde vluchten van iets waarin
ik mijzelf ook plaatste. Nu ik klaar
ben met die strijd in mijzelf, word
ik minder snel in het hokje van
‘vluchteling/vrouw’ geplaatst en
als dat wel zo is, dan maak ik er
gewoon gebruik van. Ik ben bij-
voorbeeld weleens ergens uitge-
nodigd om mijn gedichten voor te
lezen zonder dat de organisatoren
mijn werk kenden. Ik stond daar
alleen omdat ik een vrouw van
buitenlandse afkomst ben. Maar
mijn boeken waren aan het eind
van de dag wel uitverkocht en
mijn voordracht was het best
bezocht. Volgend jaar treed ik
voor dezelfde organisator op, dit-
maal omdat ze mijn werk kennen
en waarderen. Zo probeer ik de
volle kant van het glas te zien, al
ben ik niet naïef.’

Onderschat de zakelijke kant
niet
‘Als documentairemaker, dichter
en schrijver ben je bijna auto-
matisch ‘veroordeeld’ tot het
freelancerschap. Door schade en
schande heb ik geleerd dat je de
zakelijke kanten van je creatieve
werk niet moet onderschatten.
Vroeger interesseerde het me niet,
maar na een paar jaar kwam ik er-
achter dat ik mezelf op die manier
had gedupeerd. Je moet goed op
de hoogte zijn van tarieven en de
jaarlijkse stijging, van welke sub-

sidies je kunt aanvragen. Ik wist
bijvoorbeeld niet wat ik van de
belasting kon aftrekken totdat ik
naar een boekhouder ging. Toen
dacht ik wel: Hoeveel geld heb ik
niet verloren! Nog steeds heb ik
een boekhouder met wie ik
zakelijke stappen kan overleggen.
Als freelancer moet je je eigen
zaakwaarnemer zijn, je eigen pr

doen. Vroeger vond ik het heel
vreemd als iemand tegen mij zei:
“Je moet jezelf kunnen verkopen”.
Ik dacht dan dat ik me moest
prostitueren. Inmiddels begrijp ik
die uitdrukking natuurlijk wel en
kan ik het ook, maar in het begin
durfde ik dat niet. Als kunstenaar
ben je per definitie onzeker, je
bent de hele tijd aan het groeien.
En al maak je je beste film,
schilderij of poëziebundel, bij je
volgende werk moet je gewoon
weer helemaal opnieuw beginnen.’

EvdM

De inspirator

In 1968 geboren in Esfahan, Iran, maar professioneel en artistiek ‘geboren’ in Nederland:
Nafiss Nia ontvluchtte haar land in 1992 nog voordat ze afgestudeerd was. In Nederland
ontwikkelde ze zich tot documentairemaker en schrijver. De taal van dit nieuwe land
werd de spreekbuis van haar creatieve talent.
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Documentairemaker, dichteres en vertaler Nafiss Nia

‘Als kunstenaar ben je per definitie onzeker’

MORGEN

De klok slaat zeven keer
het is tijd om op te staan,
tanden poetsen, haar kammen
koffie zetten, sinaasappel persen
boodschappen doen, de was ophangen
zij slaapt door.

De klok slaat twee keer
het is tijd om weg te gaan
fiets pakken, vergaderen
koffie drinken, lunchen
afspraken maken, rennen
zij slaapt door

De klok slaat zeven keer
het is tijd om terug te komen
koken, eten, koffie drinken
televisie kijken, ruziën
het bijleggen, zoenen, vrijen
zij slaapt door

Morgen gaat zij het anders doen.

Uit: Esfahan, mijn hoopstee

Nafiss Nia, Uitgeverij Bornmeer 2004
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De HR is een groot bedrijf waarin
een verbeterslag kan worden ge-
maakt wat betreft energieverbruik,
afvalstromen, water, inrichting en
papierstromen. En in het onderwijs
kan gewerkt worden met duur-
zame materialen en moet het
thema duurzaamheid een plaats
krijgen in het curriculum. De voor
dit doel ingestelde werkgroep
duurzaamheid geeft voorlopig
prioriteit aan duurzaamheid in het
onderwijs. De werkgroep is op
1 februari jl. aan de slag gegaan.
‘Tot nu toe hebben we alle
instituten een bezoek gebracht
om hun enthousiasme voor dit
thema te peilen. En gelukkig zijn
de meeste bereid hun steentje aan
duurzaamheid bij te dragen’,
vertelt Gerard Reitsma, lid van de
kerngroep duurzaamheid van de

HR die onder leiding staat van
George Brouwer. ‘Per instituut
moet nu een nulmeting worden
verricht: Waar staan we en waar
willen we naartoe? Er zijn allerlei
mogelijkheden: Technische
opleidingen zullen al snel kijken
naar bijvoorbeeld materiaalkeus,
maar ook een opleiding Engels
van de lerarenopleiding kan aan
duurzaamheid werken door
bijvoorbeeld teksten of filmpjes
in de lessen te gebruiken die over
milieu of milieubeheer gaan. Die
zullen eerder aan duurzaamheid
werken door inhoudelijk aandacht
aan dit thema te geven. Zo kan
elke opleiding zijn eigen invulling
geven. Bovendien wordt er in-
middels nagedacht over een
lectoraat duurzaamheid en minors
over dit thema.’

nulmeting IPO
Aan een goed gevoerd duurzaam-
heidsbeleid kan een keurmerk
worden verbonden. De organisatie
Duurzaam Hoger Onderwijs (DHO)
beoordeelt opleidingen door
middel van een sterrensysteem.
Een opleiding met minimaal twee
sterren heeft een aparte status bij
accreditatieorganisatie NVAO en
leidt tot de toevoeging ‘bijzonder
kenmerk’ bij de accreditatie.
De eerste nulmeting heeft in-
middels plaatsgevonden bij de
opleiding industrieel product-
ontwerpen (IPO). ‘Onder leiding
van de DHO is een hele dag
gesproken met de opleidings-
manager, docenten en studenten’,
licht Mark Smit, projectleider duur-
zaamheid (sustainable solutions)
van het instituut EAS, toe.
‘Aan de hand van twintig criteria
moesten de aanwezigen
consensus proberen te bereiken.
Waar staan we en wat is ons
ambitieniveau voor de toekomst?
En dan gaat het om vragen als:
Is duurzaamheid als beleidsthema
benoemd? Is duurzaamheid in het
curriculum zichtbaar? Vraag je je
beroepenveldcommissie wat ze
willen zien met betrekking tot dit
thema en is je interne milieuzorg
op orde? Conclusie was dat de
opleiding, ondanks het feit dat we
pas een klein jaar met dit thema
bezig zijn, de kinderschoenen al
ontgroeid is. Duurzaamheid is als
thema zichtbaar in de strategie, in
het beleid. Aan interne milieuzorg
wordt nog weinig gedaan, maar in
het ontwerpen zelf en in de lessen
wordt expliciet aandacht aan
duurzaamheid besteed en worden
al goede keuzes gemaakt. Zo zijn
er enkele projecten waarin
studenten wordt gevraagd een
product te ontwerpen volgens
het principe cradle to cradle: De
ontwerpen en producten moeten
honderd procent te recyclen zijn.
Afbreekbaar, composteerbaar of
zo te demonteren dat de af-
zonderlijke materialen weer te
gebruiken zijn. Naar aanleiding
van deze nulmeting is een aantal
actiepunten benoemd die in

september 2009 moeten zijn
verwezenlijkt. Van de vier sterren
die de DHO uitdeelt, krijgen we er
dan hopelijk twee.’

organisatie
Reitsma: ‘Het is de bedoeling dat
er in de hogeschool een ‘netwerk
duurzaamheid’ komt waarvoor elk
instituut een vertegenwoordiger
levert. Daarnaast moet een project-
groep worden samengesteld die
zich gaat bezighouden met milieu-
zorg. Studenten zullen in toe-
nemende mate bij het project
worden betrokken.’
De hogeschool sluit met dit beleid
aan bij de strategische agenda van
de gemeente Rotterdam: Het
Rotterdam Climate Initiative is een
ambitieus programma waarin de
gemeente Rotterdam, Havenbedrijf
Rotterdam NV, DCMR Milieudienst
Rijnmond en Deltalinqs samen-
werken aan een beter Rotterdams
klimaat in alle opzichten. Zo moet
in 2025 de CO2-uitstoot op het
Rotterdamse grondgebied met
vijftig procent zijn gereduceerd ten
opzichte van 1990.

Profielen zal regelmatig aandacht
besteden aan het duurzaamheids-
beleid van de HR. Check hiervoor
www.profielen.hro.nl.

DvN

DUURZAAM DUURT HET LANGST
• HR gaat zich omvormen tot een duurzame hogeschool
• zowel bedrijfsvoering als onderwijs moeten duurzamer
• eerste nulmeting duurzaamheidsbeleid bij IPO
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Ongeveer 150 deeltijdstudenten
IBB (Instituut voor Bouw- en
Bedrijfskunde) betrekken de
krappe uitklapstoeltjes in zaal
E3.02 van het Academieplein in
de hoop iets op te steken van de
leermeester. Zodra Verbeek begint
te spreken blijkt hij toch iets
zenuwachtiger te zijn dan
gedacht, getuige zijn wel erg vaak
terugkerende stopwoordje: ‘ja’.
Na een paar minuten neemt de ‘ja’-
frequentie geleidelijk af, en vertelt
hij rustig en duidelijk dat iedereen
uniek is, en dus ook uniek
behandeld dient te worden: ‘Een
veteraan als Sibon moest op een
heel andere manier getraind en
gecoacht worden dan een jonkie
als Sulejmani. Sibon traint soms
iets minder intens bijvoorbeeld,
dan krijgt hij lichtere oefeningen.’
Dat wil overigens niet zeggen dat
voor iedere speler andere regels

gelden, blijkt uit een leuke anek-
dote over een voetballer die drie
jaar geleden bij SC Heerenveen
werd weggestuurd omdat hij
weigerde zijn haar af te knippen
tot boven de reclame op de
achterkant van het voetbalshirt,
een regel bij de club. ‘Toen is zijn
contract voor ongeveer een
miljoen euro afgekocht en werd
hij teruggestuurd naar Zweden.
Misschien moest ik ook maar eens
m’n haar wat langer laten
groeien’, zegt de trainer droog.
‘Niet dat mijn contract zoveel
waard is, hoor…’

ambitie als groeifactor
Toen Verbeek ongeveer 24 jaar
geleden bij Heerenveen terecht-
kwam, was het nog een ploegje
onderin de eerste divisie, de
laagste Nederlandse voetbal-
divisie. Ambitie heeft de club in
de vaart der volkeren opgestuwd.
‘We wilden hogerop, dus werd
besloten om het anders aan te
pakken. Eerst hebben we dat
geprobeerd met alleen maar voet-
ballers uit de regio, uit Friesland,
maar dat hielp niets. Toen zijn we

iets verder gaan kijken en zijn we
spelers uit het hele land gaan
aantrekken. Dit zette nog steeds
niet genoeg zoden aan de dijk,
dus zijn we over de landsgrenzen
gegaan. Inmiddels is Heerenveen
een miljoenenclub die jaarlijks
Europees voetbal speelt.’
Maar wat volgens de trainer min-
stens zo belangrijk is, is dat het
‘wij’-gevoel dat binnen een team
of een club bestaat behouden
blijft. Jaren geleden bijvoorbeeld
is het bestuur van de Friese club
van zo’n vijftien naar drie man
teruggebracht, om efficiënter te
kunnen werken. Om dit zonder
wrok te realiseren hebben al deze
bestuursleden indertijd een
nieuwe functie binnen de club
gekregen. ‘Eén van hen verzorgt
nu bijvoorbeeld nog steeds de
rondleidingen door ons stadion.
Wat zo bijzonder is aan dat
stadion snap ik zelf eigenlijk ook
niet helemaal, maar blijkbaar
wordt zo’n rondleiding leuk
gevonden. Niet altijd door mij
trouwens. Komt er opeens een
stel vrouwen de kleedkamer
binnenwandelen.’

Bovenal is de inwoner van
Jubbega ondanks zijn successen
een nuchtere boer gebleven,
zo blijkt ook uit zijn antwoord
op de vraag waarin Heerenveen
en Feyenoord verschillen.
‘In Rotterdam roepen ze “geen
woorden maar daden”, terwijl
ze in Heerenveen een “doe maar
gewoon dan doe je al gek
genoeg”-instelling hebben.’
De zaal moet lachen, maar dan
verklaart Verbeek zijn uitspraak:
‘Na vijf wedstrijden hadden we in
Heerenveen begin dit seizoen nog
maar vier punten. Bij Feyenoord
zou dan meteen de druk op de
ketel zijn gekomen, terwijl het in
Friesland rustig bleef. Uiteindelijk
zijn we boven Feyenoord
geëindigd. Ik geloof ook niet zo in
doelstellingen. Ik wil mijn team zo
goed mogelijk laten voetballen, en
dan eindigen we wel op de plaats
waar we thuishoren. Natuurlijk is
de club verplicht doelen te stellen,
richting de sponsors bijvoorbeeld,
maar dat maakt mij geen ene…
geen ene… ik trek me daar niets
van aan.’

AvW

In een net grijs-zwart pak wacht
Gertjan Verbeek rustig
tot iedereen gereed is

voor zijn lezing over het motiveren
en inspireren van teams.

Met zijn statige uitstraling komt hij
zelfverzekerd over, ook terwijl

het rituele gepruts met PowerPoint
en het geklooi met de rolluiken

voor het nodige oponthoud zorgt.
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Een uitvoerig onderzoek dat een
half jaar geleden begon, heeft
aangetoond dat er een flinke
leegstand is in de gebouwen van
de HR, en dan met name aan de
randen van de dag. Zo ontdekten

de onderzoekers dat er vóór
10.00 uur en na 15.30 uur
gemiddeld minder dan veertig
procent van de lokalen aan de
Kralingse Zoom en aan het
Museumpark in gebruik is.

Collegebestuurder Jan Roelof: ‘Eén
van de maatregelen die we zullen
nemen is dat we in dagdelen gaan
roosteren, dat studenten óf van
half negen tot één uur óf van één
tot zes ingeroosterde activiteiten
hebben.’ Overlappingen waarbij
veel klassen rond het middaguur
op de HR zitten, moeten worden
voorkomen.
Het cvb besloot tot het onderzoek
omdat er leegstand werd gecon-
stateerd, terwijl er volgens de
roosterdiensten weinig of geen
lokalen beschikbaar waren.
Met andere woorden: Instituten
roosteren uren in maar gebruiken
ze niet allemaal. Roelof: ‘Alle be-
trokkenen klaagden en daar bleef
het bij, dat was ik zo beu dat we
het eens goed zijn gaan onder-
zoeken. We passen nu de PDCA-
cyclus (Plan, Do, Check, Act) toe
op het roosterproces.’ Door de
toename van het aantal studenten
en het invoeren van attractiever
en intensiever onderwijs heeft de
HR immers meer ruimtes nodig.
Om die reden zijn uitzendkrachten

rond de afgelopen jaarwisseling,
gedurende zeven weken, de loka-
len langs geweest. Van alle lokalen
werd tijdens elk lesuur genoteerd
of er gebruik van werd gemaakt en
zo ja, welk deel van de stoelen
bezet was. In totaal werden
200.000 waarnemingen gedaan.
Uit het onderzoek komt naar
voren dat er, ook op het midden
van de dag, nog veel lokalen leeg-
staan terwijl ze in veel gevallen
wel waren ingeroosterd. En ook
als de lokalen wel worden ge-
bruikt, is er sprake van onder-
bezetting. Gemiddeld wordt maar
de helft van de stoelen gebruikt.
Jan Roelof: ‘Hoewel het om een
grove schatting gaat, waren we
daarover wel verrast. Het heeft
er onder andere mee te maken dat
je gedurende een studiejaar altijd
uitval hebt. Misschien moeten
we groepen gaan samenvoegen.’
Een andere mogelijkheid is om de
groepen in de loop van het jaar te
verplaatsen naar kleinere lokalen.
In ieder geval moet volgens Roelof
de conclusie worden getrokken dat
‘we helemaal geen ruimtetekort
hebben, maar dat er kennelijk iets
niet goed loopt’. Hij vindt dat do-

centen die lokalen aanvragen maar
ze niet gebruiken zich daar bewust
van moeten worden. Roelof: ‘Op
het moment dat een docent een
lokaal teruggeeft dat niet wordt
gebruikt – en anderen dat ook
doen – moet hij de garantie krijgen
dat er wél een lokaal is als hij er
een nodig heeft, bijvoorbeeld voor
een gastcollege of een werkgroep.’
Deze beoogde mentaliteitsomslag
moet de komende tijd onderwerp
van gesprek zijn. Rob Ketelaar,
directeur van HR Services: ‘Aan de
hand van de cijfers uit het onder-
zoek gaan we de dialoog aan met
de instituten. Het probleem nu is
dat eigenlijk niemand verantwoor-
delijk is voor leegstand.’ Dat gaat
veranderen, die verantwoordelijk-
heden staan inmiddels in nieuwe
procesbeschrijvingen.
‘En gedurende enkele weken is
per locatie een team actief dat het
instituut dagelijks op de hoogte
brengt van mogelijke afwijkingen
tussen geroosterde lokalen en het
daadwerkelijk gebruik. Om de
twee à drie weken zal dit team
een andere locatie monitoren’,
aldus Ketelaar. Tot sancties komt
het nog niet, laat de directeur
weten. ‘Het gaat eerst om de
dialoog, we willen de instituten
met de cijfers confronteren en
vragen wat ze eraan gaan doen.’

zekerheid over rooster
Ketelaar en Roelof verwachten
niet dat ‘het nieuwe roosteren’
binnen een jaar zomaar is door-
gevoerd. Roelof: ‘Nee, maar laat
het ons maar eens voor tachtig
procent lukken. De grootste val-
kuil is dat je je gaat richten op de
uitzonderingen, maar je moet je
juist eerst richten op het normale
proces, op die tachtig procent.
De uitzonderingen komen daarna
wel.’ Er moet in elk geval iets ge-
beuren, voegt Ketelaar eraan toe.
‘Anders maken we het onszelf
alleen maar moeilijk en moeten
we nog meer gebouwen aan-
kopen. Dat zou maatschappelijk
en bedrijfseconomisch niet ver-

antwoord zijn.’ De recente aan-
schaf van de locatie Wijnhaven 107
was overigens nog gewoon nodig,
stelt Roelof. Ook de komst van
een paviljoen aan de Dijkzigt-zijde
van Museumpark gaat gewoon
door. Roelof: ‘Dat paviljoen heeft
een heel andere functie. Dat wordt
een soort assessment- en infor-
matiecentrum voor (aankomende)
studenten. Ook gaat er een deel
van de Transfergroep over naar de
instituten. De Transfergroep is nu
nog volledig aan de Max Euwelaan

gevestigd, een pand dat we tijde-
lijk huren.’
Het efficiënter omgaan met de
lokalen moet er ook toe leiden dat
studenten, én docenten, tijdig
weten waar ze aan toe zijn. Roelof:
‘Studenten en medewerkers zijn
het meest gebaat bij zekerheid
over het rooster waarbij het uit-
gangspunt is dat ze hun rooster
steeds twee à drie weken van
tevoren ontvangen.’

JvN

• onderzoek toont ondergebruik HR-gebouwen aan
• voor 10.00 en na 15.30 uur gemiddeld 40% van lokalen in

gebruik
• oplossing: roosteren in dagdelen en op randen van de dag

Roosteren richting
de randen van de dag

Gedurende de laatste zomers werd
er op de diverse HR-locaties veel
verhuisd en verbouwd. Komende
zomer valt het echter mee. Op het
Museumpark zijn er enkele ver-
huizingen omdat het ISO (Instituut
voor Sociale Opleidingen) en het
IvG (Instituut voor de Gezond-
heidszorg) een eigen domein
krijgen. Dat houdt in dat de
bedrijfsbureaus, directies en de
bureaus externe betrekkingen van
de vroegere clusters fysiek worden
samengevoegd. Op de Kralingse

Zoom krijgen het IFM (Instituut
voor Financieel Management), de
RBS (Rotterdam Business School)
en het COM (Instituut voor
Commercieel Management)
duidelijker een eigen domein.
Na het recente vertrek van het
IMO (Instituut voor Management
Opleidingen) naar Wijnhaven 107
wordt de ruimte op de Kralingse
Zoom opnieuw verdeeld.
Een grote verhuisbeweging volgt
in november als met name prak-
tijkonderdelen van opleidingen die

op het Academieplein zijn gehuis-
vest naar RDM Campus verkassen.
Het geplande paviljoen bij de
vijver op de locatie Museumpark
(onder andere bedoeld als assess-
mentcenter voor toekomstige
studenten) is naar verwachting in
2010 gereed. Berichtgeving over
dit vier verdiepingen tellende
paviljoen en de protesten van
omwonenden hiertegen is te lezen
op (het nieuwsarchief van)
www.profielen.hro.nl.
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Steeds meer studenten lenen
geld van de IB-Groep.
De 75 duizend oud-studenten die
in januari begonnen met aflossen,
betalen gemiddeld ruim twaalf-
duizend euro terug. Samen staan
ze voor ruim 900 miljoen euro in
het krijt.
Vergeleken met de lichting oud-
studenten die een jaar eerder
begon met terugbetalen, is dat
een forse stijging. Toen gingen
65 duizend mensen van start
met een aflossing van gemiddeld
elfduizend euro, wat neerkomt
op een totaalbedrag van
710 miljoen euro.

De oud-studenten die in januari
zijn begonnen met terugbetalen,
waren op dat moment al twee jaar
afgestudeerd. Samen zijn ze goed
voor een groot deel van de totale
studieschuld, die op dit moment
ruim 3,2 miljard euro bedraagt.
Het ministerie van OCW ziet
studenten graag meer lenen bij de
IB-Groep. Het hoopt dat ze zich
dan beter concentreren op hun op-
leiding en minder bezig zijn met
bijbaantjes.
Lang niet iedere student staat in
het krijt. Van de ruim 440 duizend
studenten die in 2007 bij de IB-
Groep stonden geregistreerd,
hebben er iets meer dan

190 duizend een lening lopen.
Gemiddeld leenden zij 430 euro
per maand. Eind 2006 bedroeg
de gemiddelde lening 415 euro.
De 190 duizend leners vallen grof-
weg uiteen in twee categorieën: zij
die nog recht hebben op een basis-
beurs en zij die dat niet hebben.
De eerste groep (135 duizend stu-
denten) ontving naast de basis-
beurs gemiddeld 340 euro per
maand op de pof. De overige
55 duizend leenden maandelijks
gemiddeld 651 euro.
De komende jaren zal de omvang
van de leningen sneller stijgen
vanwege de invoering van het
collegegeldkrediet. Sinds

september vorig jaar kunnen stu-
denten ervoor kiezen dat bedrag
achteraf te betalen. Ook studenten
van duurdere particuliere instellin-
gen kunnen van de optie gebruik-
maken: de IB-Groep schiet tot
ongeveer 7500 euro collegegeld
per jaar voor.
Minister Plasterk beloofde onlangs
in actualiteitenrubriek Nova een
duidelijke ‘financiële bijsluiter’ bij
de leenmogelijkheden, zodat
iedere student weet waar hij aan
toe is.

HOP
‘Bewoners van Heijplaat? Ja, die gaan zeker mee en zijn er erg blij mee’, is de
ervaring van één van de twee bemanningsleden van de Aqualiner. Vanaf begin
juni vervoert deze veerboot passagiers tussen de Willemskade en RDM Campus
waarachter de afgelegen wijk Heijplaat ligt. Dat doet het veer in vijftien minuten
en meerdere malen per dag. Reden voor de oeververbinding is de komst van
studenten, onder andere van de HR, naar het RDM-terrein. Als het onderwijs daar
in november echt start, zal er in de spits ook nog een boot gaan varen tussen
RDM Campus en de Sint Jobshaven. Dat levert een kortere vaartrip op (zo’n acht
minuten) en bovendien ligt deze aanlegplek dichter bij de locatie Academieplein
van de HR. Studenten die op het terrein onderwijs volgen, mogen waarschijnlijk
gratis met de boot mee.

JvN

STUDIESCHULD LOOPT OP

BLIJE HEIJPLATERS

Studeren kan voortaan ook in de bus of in de wachtkamer
van de tandarts. De digitale studieboeken van uitgeverij
Kluwer kunnen met de mobiele telefoon worden ingelezen.
De e-books waren tot voor kort alleen te raadplegen vanaf
het scherm van pc of notebook omdat het pdf-formaat
waarin ze werden opgeroepen niet geschikt is voor kleine
schermpjes. Omgezet in html/xml zijn ze nu ook te lezen
op mobiele telefoons met internet.
Er zijn 130 studieboeken beschikbaar, hoofdzakelijk uit de
juridische, fiscale en financiële hoek. Die worden gaande-
weg aangevuld met studiemateriaal uit andere richtingen,
zoals management en bestuur.
Volgens de uitgeverij zijn e-books dertig procent goed-
koper dan papieren boeken. Studenten betalen in principe
alleen voor het recht om ze te lezen; de boeken kunnen
niet worden gedownload. Tegen betaling van vijftien pro-
cent extra mogen studenten maximaal twee prints maken.

HOP

Studeren met je mobiel

BEPERKT VERHUIZEN EN VERBOUWEN
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Wegens succes gereorganiseerd! Met ingang van
dit collegejaar telt de Hogeschool Rotterdam
elf instituten in plaats van zeventien clusters.

De forse groei van de studentenpopulatie vroeg
om deze organisatieverandering. In elk nummer van

Profielen een portret en ‘demografische’ schets
van een nieuw instituut.

Ditmaal: de Willem de Kooning Academie.

Lectoraat

Studenten, docenten & medewerkers in getal

2235

217

44

studenten

docenten

medewerkers

peildatum 1 februari 2008

Instituutsportret

Willem deKooning Academie
• In oprichting: communication in the digital age

Masteropleidingen
• master autonome beeldende kunst
• master interieurarchitectuur
• master kunsteducatie
• master media design en communicatie

Art media design & leisure

Directie
Elk instituut kent een tweekoppige directie, bestaande uit
een voorzitter en een lid.

Voorzitter drs. Richard E. Ouwerkerk (1946) begon zijn carrière
als grafisch vormgever en docent. Sinds 1983 maakt hij deel uit van
de directie van de Rotterdamse Academie, een instelling die in 1988
fuseerde met de Hogeschool Rotterdam. In 1998 werd hij directeur
van de academie die herdoopt werd in Willem de Kooning Academie.
Naast zijn directeurschap bij de WdKA is hij actief in diverse
overleggen waaronder het directeurenoverleg van de Rotterdamse
kunstinstellingen en voorzitter van het Overleg Beeldende Kunsten.

Directielid Stephan Saaltink (1953) is vanaf 2007 werkzaam bij
de WdKA als Head of School of Media & Design. Hij heeft een brede
ervaring opgebouwd als typograaf en artdirector en werkte als
freelancer voor onder meer Centraal Museum Utrecht, Hogeschool
Rotterdam, Museum Boijmans Van Beuningen en Staatsuitgeverij.
Samen met Leo de Bruin formeerde hij Typography & Other Serious
Matters en werkte daarna aan diverse kranten en tijdschriften,
waaronder NRC Handelsblad en Vrij Nederland. Zijn specialismen zijn
systeem-typografie en automatisering.

Crosslab verbindt nieuwe technieken met
kunst

In september 2007 ging Crosslab in de lucht;
een platform dat zich bezighoudt met digitale
media en innovatie in kunst en vormgeving.
Aldje van Meer en Deanna Herst zijn verant-
woordelijk voor de programmering van
Crosslab. ‘Er zijn veel actuele ontwikkelingen
op het snijvlak van techniek, digitale media
en kunst. Voor studenten is het heel spannend
om zich daarin te begeven. Bovendien verhoogt
het hun marktwaarde. Je hebt een voorsprong
als je kunt omgaan met nieuwe technieken.’
Een voorbeeld van iemand die ontwerp en
technologie succesvol weet te verbinden, is
modeontwerper Marina Toeters. Zij maakt
wearables van smart textiles zoals een anti-
bacteriële jurk. ‘Van zo’n ontwerper valt veel
te leren. Toeters is daarom ook uitgenodigd
tijdens een van onze wekelijkse lunchevents.
Ook organiseren we minors, workshops en
keuzemodules. Het animo voor deze activi-
teiten is groot, mede door de interessante,
internationale gastdocenten, zoals media-
kunstenaar Theodore Watson.’ Crosslab is een
verplicht studieonderdeel voor studenten van
de eerste twee studiejaren.
Crosslab:
http://blog.wdka.nl/crosslab

Ingezoomd
27 juni t/m 6 juli ‘Krooning’

eindexamenstudenten
in LP II; Las Palmas,
Kop van Zuid

3 juli eindexamenmodeshow
in Burgerzaal,
Stadhuis Rotterdam

Op stapel

Auteur: Esmé van der Molen i.s.m. WdKA Illustratie: Marco Faasen

Studentenaantallen door de jaren

Blaak/Wijnhaven 61/ Karel Doormanhof
Blaak 10
3011 TA Rotterdam
Telefoon (010) 241 47 50
Fax (010) 241 47 51

Wijnhaven 61
3011 WJ Rotterdam
Telefoon (010) 241 47 47
Fax (010) 241 47 01
http://wdka.hro.nl/

Bedrijfsbureau
DEKOONINGOFFICE Blaak 0.12, elke dag van 8.45-17.00,
woensdag tot 18.30 uur

Vertrouwenspersonen
Jocé Bloks en Aad van der Star

��� Alumni-activiteiten
Check ‘alumni’ op wdka.hro.nl

��� Studieverenigingen

��� Nieuwsbrief
Digitale nieuwsbrief

��� Instituutsprijs
Maaskantprijs, elke twee jaar op de even jaartallen
Drempelprijs, elk jaar

Beroemde oud-studenten
Willem de Kooning (1904-1997)
Belangrijke in Rotterdam geboren abstract-
expres sionistische kunstenaar die hier niet mag
ontbreken als naamgever van de Willem de
Kooning Academie. Hij werd opgeleid tot
decoratie schilder en volgde daarna in zijn
avond uren een opleiding aan de Rotterdamse
Academie. In 1926 vertrok De Kooning als
verstekeling per boot naar New York waar hij
zich aanvankelijk met commercieel schilder -
werk wist te onder houden, maar uiteindelijk
een wereldwijd gewaardeerd oeuvre aan
schilderijen en beeldhouw werk heeft opge -
bouwd.

Joep Van Lieshout (1963)
Richtte in 1995 Atelier van Lieshout (AVL) op.
AVL maakt installaties, design, meubels en
architectuur waarin macht, politiek, autarkie en
seks de terug kerende thema’s zijn. Bekende
werken zijn de van polyester gemaakte mobile
home units en het project Slave City dat al loopt
vanaf 2005. Slave City is een soort concen -
tratie kamp waar alle processen van leven, werk
en energie zijn gerationaliseerd en inwoners
worden gesorteerd voor werk of ‘gerecycled’
worden. Zie voor een uit gebreid overzicht van
het grote en gevarieerde werk van AVL
www.ateliervanlieshout.com. 

1270 (WdKA)
527(vtm)

1472 (WdKA)
608 (vtm)

2235

2005-2006

2006-2007

2007-2008

• autonome beeldende kunst
• docent beeldende kunst en vormgeving
• vormgeving (grafisch ontwerpen, advertising, illustratie,

animatie, audiovisuele vormgeving, digitale fotografie, mode,
interieur architectuur, lifestyle & design)

• vrijetijdsmanagement

Bacheloropleidingen



Inge van der W
el (20)

Column

Ik zit op mijn klapstoeltje op ons ieniemini-
balkonnetje mijn boterham met pindakaas
weg te werken, waar ik probeer de laatste
zonne stralen mee te pakken voor de zon 
de rest van de dag achter het huis ver -
dwijnt. In de grote tuin drie verdiepingen
onder mij zie ik de buur vrouw in een luxe
ligstoel van de zon genieten met in haar
hand een cocktail. Wat is het leven toch
oneerlijk, verzucht ik, als ik zie hoe ze aan
haar drankje nipt en vervolgens schater -
lacht om een goed verhaal van de persoon
aan de andere kant van de lijn. 
Met de gedachte dat ik over een jaar of zes
mijn eigen, nog mooiere en grotere tuin
bezit waar ik de hele zomer lang ver -
koelen de en tropische drankjes kan
drinken, ga ik naar binnen om voorbe -
reidingen te treffen voor mijn vier weken
lang durende vrij willigerswerk in Namibië.
Vergeleken bij wat ik daar zal aan treffen in
de achter stands wijken van Windhoek mag
ik niet klagen, denk ik. Die kinderen
hebben een dak van plastic boven hun
hoofd, geen stromend water en dankzij de
gevolgen van een grote verspreiding van
hiv/aids vaak niet eens ouders die voor
hen kunnen zorgen. Nee, dan heb ik het 
zo slecht nog niet met mijn kamer van 
20 vier kante meter in ons oude studenten -
pand (ook al denken mijn huis genoten en
ik daar vaak anders over, vooral wanneer
onze huisbaas weer eens met nieuwe
regeltjes komt aandraven). Nog even vol -
houden in mijn warme kamer, waar ik nog
een paar weekjes met mijn neus in de
boeken zal moeten zitten, en dan op naar
Namibië waar ik een hoop zonmomenten
zal kunnen inhalen. Maar die cocktails…
die kan ik wel shaken! 

Inge van der Wel (20) is derdejaars sociaal
pedagogische hulpverlening. Dit was haar
laatste column voor Profielen.

Naar Windhoek‘Lieve Maria’, schreef een 
groep verenigde bètastudenten
begin 2006 aan de toenmalige
minister van Onderwijs 
Maria van der Hoeven. ‘Sinds
2002 komen Tweede Fase-stu -
denten aan op de universiteiten.
Inmiddels is gebleken dat de
wiskundekennis bij deze studen -
ten lager is dan voorheen. Na drie
jaar kunnen we concluderen dat
dit geen opstart problemen waren.
Nog steeds is het wiskundeniveau
van de gemiddelde eerstejaars -
student te laag. Gevolg is dat
veel studenten nu aansluitings -
cursussen nodig hebben om het
universitaire niveau te halen.
Sommige univer siteiten passen
hun wiskundig niveau zelfs naar
beneden toe aan.’
Wat deze studenten naar de 
pen deed grijpen waren de voor -
nemens van de minister om het
aantal studielasturen voor wis -
kunde te verlagen. Verzwaren lag
gezien het lage niveau meer voor
de hand, stelden de studenten. 
De actie-Lieve Maria had een aan -
zien lijke spin-off in pers en
politiek. Er volgden Tweede
Kamer debatten over wiskunde en
de aansluiting van de Tweede Fase 
op het hoger onderwijs, en er
werd een werkgroep ingesteld 
die de voorstellen voor ver nieuw -
de examenprogramma’s zou
toetsen vanuit het perspectief 
van door stroming naar het hoger
onder wijs.

te weinig tijd
Als vwo’ers en pabo-studenten
matig cijferen, hoe zit dat dan bij
hbo’ers die een technische of
economische studie volgen en
voor wie wiskunde een belangrijk
hulpvak is; een instrument om
bijvoorbeeld een liquiditeits -
prognose te maken of om te pro -
grammeren. Docent Willem Werner
van de opleiding technische
bedrijfs kunde schat dat dertig tot
veertig procent van de eerstejaars
tekort komt wat wiskundevaardig -
heden betreft. ‘Het zijn voor -
namelijk studenten die van de
havo komen en een economisch
profiel hebben gevolgd zonder
wiskunde. De mbo’ers hebben
over het algemeen minder pro -
blemen omdat zij op het mbo al
meer toegepaste wiskunde hebben
gehad. De wiskunde an sich is ook
niet zo’n item. Het wordt pas een
probleem als je het ook niet als
hul pmiddel kan gebruiken, bij -
voor beeld bij vakken als mecha -
nica of operational management.
Ik heb eens meegemaakt dat een
student tijdens een theorieles zei:
“Geometrie, wat is dat?” Toen 
dacht ik wel: Wat doe jij hier?’ 
Die vraag hoeft docent 
technische informatica
Mohammed Abdelghany zich
minder vaak te stellen. ‘Studenten
die technische informatica doen,
hebben daar meestal heel bewust
voor gekozen. Bovendien worden
ze alleen toegelaten als ze eind -
examen wiskunde havo of vwo
hebben.’ 
Aan het begin van het eerste jaar
leggen alle studenten technische
informatica en informatica een
deficiëntietoets af waarbij hun

basis kennis wordt getoetst. Als ze
niet slagen, moeten ze verplicht
een basiscursus wiskunde volgen.
Dit collegejaar wist 64 procent van
de havo-groep te slagen, tegen -
over nul procent van de mbo-
groep. Bij informatica was vijftig
pro cent van de havo-groep en 23
procent van de mbo-groep in één
keer geslaagd. Abdelghany: ‘Bij de
meeste havisten is de basis in
orde. Ze zijn alleen niet goed voor -
bereid op het informaticaniveau 
op onze opleiding. Kijk ik puur
naar wiskunde, dan zie ik dat 
hun kennis van lineaire algebra
vol doende is, maar dat het vak
analyse een struikelblok is. Daar 
is op het voortgezet onderwijs te
weinig tijd en aandacht voor
geweest, een fout die wij hier op
de HR her halen.’ In tegenstelling
tot de ervaringen bij technische
bedrijfskunde hebben de mbo’ers
het bij informatica juist moeilijker
dan de havisten. ‘Mbo-studenten
zijn vaak enorme doorzetters,
maar wat betreft wiskunde hebben
ze een achterstand. Met vier ROC’s
in de regio (Albeda, Zadkine, ID en
Da Vinci, red.) organiseren we elke
woensdag middag cursussen wis -
kunde en programmeren voor
mbo’ers die willen doorstuderen.
Het is niet verplicht, maar het
wordt wel aangeraden.’

minder slc, meer wiskunde
Een deficiëntietoets aan het begin
van de opleiding, net als bij
(technische) informatica gebeurt,
staat ook op het lijstje goede
voornemens voor het aankomende
collegejaar bij de opleiding vast -
goed & makelaardij. Onderwijs -
manager Arie Zijlstra: ‘Net als onze
collega’s bij technische bedrijfs -
kunde mogen we wiskunde niet
hanteren als instroomeis. 
We proberen in onze voorlichting
en tijdens proefstuderen altijd wel
reëel te zijn over wiskunde, maar
toch begint jaarlijks een grote

groep studenten aan de opleiding
die niet het vereiste niveau heeft.
Je hoeft in ons vak geen ster te zijn
in wiskunde, maar je moet wel
kunnen rekenen.’
Ondanks de constatering dat een
groot deel van zijn instroom een 
te laag wiskundeniveau heeft,
sombert Zijlstra niet. ‘Want het is
geen voorspeller voor de langere
termijn. Als de werkhouding van
een student heel goed is, dan kan
hij net zo goed vastgoed des -
kundige worden als een student
met een wiskundeknobbel.’ 
Dat neemt niet weg dat Zijlstra wel
maatregelen heeft genomen voor
het nieuwe studiejaar. ‘We be -
ginnen dan met een instaptoets
wis kunde. Wie zakt, gaat gelijk een
bijspijkercursus volgen. Zo hopen
we dat ze hun achterstand sneller
inlopen en het studierendement
verhoogt.’
Willem Werner heeft daar geen tijd
voor. Zijn instituut IBB (bouw en
bedrijfskunde) kampt met een
docententekort. Het is alle hens
aan dek, ook nog eens groepen
bijspijkeren zal niet lukken. ‘Naar
mijn mening is de kwaliteit van 
het wiskundeonderwijs op het
voortgezet onderwijs bijzonder
slecht. Ze krijgen veel te weinig
theorie. Daar moet echt wat aan
gedaan worden. Ook zouden wij
eindexamen wiskunde als selectie -
criterium moeten gaan hanteren.
Zit een student dan nog niet op
niveau, dan zou hij bijvoorbeeld
moeten investeren in een zomer -
cursus wiskunde. Dat doen
universiteiten ook.’ Mohammed
Abdelghany vindt dat tijd die nu
aan studieloopbaancoaching en
algemene beroepsvaardigheden
wordt besteed, verminderd moet
worden ten gunste van wiskunde.
‘Wiskunde heeft tijd nodig, tijd en
aandacht. Ik weet dat studenten
ook graag meer wiskunde zouden
willen hebben. Maar dat is niet
alleen aan ons. Daar moet hoge -
schoolbreed over beslist worden.’

EvdM

Volgend nummer een vervolg -
artikel over hogeschool beleid rond
wiskundeachterstand en landelijke
ontwikkelingen.

Er is veel te doen geweest over het taal- en rekenniveau 
van aankomende leraren. Maar niet alleen studenten 

van de pabo en de lerarenopleiding zijn te licht bevonden 
wat betreft basisvaardigheden. Ook studenten die een

technische of economische studie volgen, 
blijken vaak onvoldoende te kunnen rekenen. 
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‘Het komt steeds vaker voor dat
medewerkers van de hogeschool
extern subsidie aanvragen. Wij zijn
ervoor om bij deze aanvragen te
onder steunen’, vertelt De Jonge.
Die ondersteuning kan op verschil -
lende manieren plaatsvinden. 
‘We kunnen meelezer zijn, de
financiële be gro ting checken,
aanvragen die vanuit verschillen de
instituten of lectoraten van de
hoge school bij één subsidie ver -
strekker worden gedaan, bundelen
en erop toezien dat ze onderling

consistentie vertonen en de
planning bewaken.’ ‘Het kwam in
het verleden weleens voor dat een
subsidieaanvraag al zo ver klaar
was dat er alleen nog een hand -
tekening van een lid van het
college van bestuur (cvb) nodig
was, maar dat hetzelfde cvb
helemaal niet op de hoogte was
van het feit dat er überhaupt een
aanvraag zou worden gedaan, laat
staan van het hoe, wat en waar -
om’, vult Storm aan. ‘Wij rapporte -
ren nu eenmaal in de twee maan -

den aan het cvb over wat er aan
subsidieaanvragen in de pijplijn
zit, zodat het college niet voor
verrassingen komt te staan.’ 
De Jonge: ‘En tenslotte wijzen we
zo nodig ook de weg naar sub -
sidie kanalen, op mogelijkheden
die er voor de hogeschool zijn.’

‘Veel projectaanvragen zijn com -
plex en komen onorthodox tot
stand’, vertelt De Jonge. ‘Program -
ma’s lopen dwars door instituten
heen, hebben soms wel, soms niet
betrekking op onderzoek en
worden soms wel en soms niet
met partners uitgevoerd. 
De project leiders of programma -
managers (vaak lectoren of pro -
grammaleiders werkzaam bij de
dienst con cern strategie, maar ook
docenten en onderwijs managers)
schrijven een aanvraag in principe
zelf en blijven ook verantwoor de -
lijk. Wij zijn daarbij onder -
steunend. We kijken of de aan -
vraag wordt gedaan conform de
tarieven die de HR hanteert en of
de begrotingsformats worden
gebruikt die de subsidie verstrek -
ker wenst.’ 
Storm: ‘De animo voor onze onder -
steuning is al dermate groot dat
we moeten uitkijken niet te
worden meegesleurd in de uit -
voering ervan. Subsidieaanvragen
schrijven is vaak een flinke klus en
tegen de deadline is een paar extra
handen al snel welkom. Aan het
eind van dit jaar gaan we bekijken
waar we prioriteiten gaan leggen:
bij stedelijke, landelijke of
Europese programma’s en of de
hoogte van het aan te vragen
bedrag een rol gaat spelen.
‘Tot nu toe is een flink aantal
aanvragen ge ho no reerd, maar het
komt natuurlijk ook voor dat een
aanvraag wordt afgewezen. Wij
delen in de successen en in de
teleurstellingen. Dat maakt dit
werk zo boeiend.’ 

DvN

Het subsidiecentrum heeft mee gewerkt aan de aanvraag van
subsidies bij:
• Het Platform Beroepsonderwijs (HPBO). De HR heeft, samen met 

het Albeda College, subsidie ge kregen ten behoeve van de ont -
wikke ling van het RDM-terrein.

• Stichting Innovatie Alliantie (SIA). Eén aan vraag van de Kenniskring
Opgroeien in de Stad is onlangs gehonoreerd, een project gericht 
op onder zoek naar de ketenaanpak van probleemgezinnen. Vier
aan vragen zijn op 1 juni jl. ingediend.

• Siriusprogramma. Aanvraag om excellentie in het hoger onder wijs
te bevorderen.

• Kansen voor West, een Europees programma bedoeld om de
Randstad binnen enkele jaren in de top vijf te brengen van Europa’s
groot stedelijke regio’s. Aanvraag van de HR con cen treert zich op
het verhogen van het onder wijspeil van Rotterdamse jongeren.

• Rotterdam European Youth Capital/Your World (REYC/Your World).
De aanvragen lopen nog.

• JOS (dienst Jeugd, Onderwijs en Samenleving van de gemeente
Rotterdam). Aanvraag voor Creative Factory is begin juni ingediend.

In februari van dit jaar opende de hogeschool, bij de dienst algemene en
bestuurlijke zaken, een subsidiecentrum. Karin de Jonge en Robert Storm
runnen het centrum. ‘Dit jaar is een try-out, maar het loopt nu al storm.’

Nieuw bij de HR: subsidiecentrum
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Tot 2004 studeerde Nolte culturele
en maatschappelijke vorming
(cmv) aan de Hogeschool
Rotterdam, maar tegenwoordig is
hij gitarist van zijn band Face
Tomorrow. Met zijn studie is hij
gestopt voordat hij z’n diploma
had. ‘En daar heb ik geen seconde
spijt van gehad’, vertelt hij. ‘Ik heb
sindsdien een miljoen dingen
gedaan. Naast de band werk ik
bijvoorbeeld ook nog als freelance
fotograaf of als stagemanager bij
festivals, maar er heeft nog nooit
iemand om m’n papiertje
gevraagd. Toch steekt het me
ergens wel. Ik ben niet iemand die
met dingen stopt namelijk.’
Het ligt voornamelijk aan hemzelf
dat hij cmv niet heeft afgerond,
verklaart de dertigjarige muzikant.
‘Ik was tijdens m’n studie al heel
veel met andere dingen bezig, zo -
als de band. Daar heb ik overigens
ook veel van geleerd, eigenlijk
meer dan van mijn studie. Ik ben
degene die alles regelt voor Face
Tomorrow, zoals de boekingen,
promotie en het management.

Soms kon ik dat goed koppelen
aan mijn opleiding, maar uitein -
delijk vind ik dat we op school te
weinig met muziek bezig waren.’
Maar niet alleen aan muziek werd
volgens Nolte te weinig aandacht
besteed: ‘Cmv is een erg brede
opleiding. Dat vond ik leuk, maar
het betekent ook dat we nergens
echt diep op konden ingaan. 
Net als een vak interessant begon
te worden was het alweer afge -
lopen. Ook zou ik graag iets meer
begeleiding en duidelijkheid
hebben gehad. Als iemand me
tegen het eind van mijn studie
bijvoorbeeld even op een briefje
had gegeven wat ik nog moest
halen om te slagen zou ik dat wel
hebben gedaan, maar nu was dat
allemaal behoorlijk onduidelijk.’
Cmv was eigenlijk ook niet Nolte’s
eerste studiekeuze. Het liefst was
hij journalistiek gaan studeren in
Utrecht. ‘Voor die studie werd ik
helaas uitgeloot. Toen ben ik een
jaar gaan reizen door Engeland,
voornamelijk in en rond Londen,
waar ik een paar baantjes in de

Geleerd op de HR: Jezelf verkopen
Gemist op de HR: Voldoende duidelijkheid 

en begeleiding
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‘Tot 1999 werkte ik als verpleeg -
kundige, maar daar had ik geen
zin meer in’, vertelt 
Emmy de Decker. ‘Ik ben een
beetje afgeknapt op die baan.
Problemen als te weinig tijd om
iemand te verzorgen en de vele
overuren die ik moest draaien, was
ik zat. Vandaar dat ik zocht naar
iets nieuws.’ Naast haar huidige
werk als zelfstandig gastouder
heeft ze dat gevonden in de op -
leiding lgw. ‘In het laatste jaar dat
ik als verpleegkundige werkte,
kwam ik terecht in het project
collegiale consultatie. Vanuit de
psychiatrie kwamen steeds meer
mensen in verzorgingstehuizen

terecht, maar de medewerkers 
van deze tehuizen waren niet
geschoold in het behandelen van
deze mensen. Dit escaleerde,
waarop werd besloten dat er extra
trainingen aan het verzorgings -
tehuis personeel moesten worden
gegeven. Ik gaf deze trainingen en
vond dat erg leuk om te doen.
Daarop besloot ik meer te gaan
doen met lesgeven.’
De studente is dit jaar met haar
opleiding begonnen en heeft in -
middels op haar stage al meerdere
lessen gegeven. ‘Ik geef ongeveer
twee uur per week les’, legt ze uit.
‘Zo heeft de opleiding het ook het
liefst. Op basis van deze twee uur
kan ik dan zelfreflecties schrijven
om de daaropvolgende week mijn
verbeterpunten in de praktijk te
brengen. Het belangrijkste op dit

moment is dat ik de rust en orde in
de klas weet te bewaren. Dat kan
door zelf deze orde en rust uit te
stralen, bijvoorbeeld door een
stilte te laten vallen. Ook ga ik
straks een keer de klas door elkaar
husselen zodat niet meer dezelfde
groepjes bij elkaar zitten. Laatst
heb ik tegen m’n principes in een
meisje het lokaal uitgestuurd. 
De stof interesseerde haar niet
waar door ze weigerde mee te
werken en zich erg brutaal
gedroeg. Als stagiaire wist ik 
niet zeker of ik haar wel kon weg -
sturen, maar Stefan, mijn bege -
leider, stond achter me. Hij vindt
dat ik zelf verantwoordelijk ben
voor mijn lessen, en dat betekent
dus ook dat ik dergelijke dras -
tische maatregelen mag nemen 
als ik dat nodig vind.’

De Deckers volgende stage zal op
een ROC zijn, maar zij ziet zich na
haar afstuderen toch het liefst
terug op een vmbo: ‘Juist de af -
wisseling vind ik hier heel erg
leuk. Vooral de eerste- en tweede -
klassen krijgen nog breed les. 
Zo sta ik de ene dag met een groep
jongeren koekjes te bakken en ben
ik de volgende dag met haarver -
zorging bezig. Ook het feit dat het
hier toch eigenlijk gewoon nog
kinderen zijn, spreekt me aan.
Vorige week had ik bijvoorbeeld
een groepje jongens dat een hele
les lang de slappe lach heeft
gehad. Op volwassen leeftijd zie 
je dat niet meer. Dat ze zich zo
gedragen is voor de les natuurlijk
wel lastig, maar daardoor is het
juist een uitdaging. Ik vind het 
ook opmerkelijk dat de pubers
zich in een andere setting heel
anders kunnen gedragen. Dan is
het opeens heel netjes “Goede -
middag mevrouw”, en wensen ze
me nog een fijne dag.’

AvW
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Haarverzorging

horeca heb gehad. Na dat jaar heb
ik me weer opgegeven voor
journalistiek, maar opnieuw werd
ik uitgeloot. Ik had ook journalis -
tiek kunnen gaan studeren in een
andere stad, Zwolle bijvoorbeeld,
maar dat zag ik toch niet zitten,
dus heb ik er uiteindelijk voor
gekozen een andere studie te gaan
volgen.’
Inmiddels is de gitarist naar eigen
zeggen goed terechtgekomen. 
‘Ik ben een tijdje geleden dertig
geworden, en dat fuckt dan toch
even met je hoofd. Ik ben gaan
nadenken of wat ik nu doe ook
echt is wat ik wil, en ben tot de
conclusie gekomen dat dat het
geval is. Als freelance fotograaf
kan ik mezelf uiten, dat geeft veel
voldoening, en als stagemanager
regel ik de tijdschema’s en zorg 
ik dat alle optredens op tijd

beginnen. Dat vind ik ook erg leuk
om te doen. Verder speel ik naast
mijn eigen band ook bij garage -
rockband The Quotes. Lekker
pretentieloos rocken. Het lijkt me
ook heel tof om nog eens een boek
te schrijven of een film te maken.
Misschien komt dat er nog van.’
Maar het leukste vindt de oud-
cmv’er natuurlijk het werken met
Face Tomorrow. ‘We hebben de
afgelopen jaren meer dan vijf -
honderd optredens gedaan in
Europa, en zelfs in de Verenigde
Staten, New York. Dat was
fantastisch. Alsof je op schoolreis
bent zonder leraren. Je gaat naar
nieuwe plekken, ontmoet nieuwe
mensen, en dat alles om te doen
wat je het liefst doet. Ik zie mijn
band wel als serieus werk, maar
het is toch vooral heel erg leuk.’ 

AvW

Curriculum Vitae
1990-1997 vwo, Libanon Lyceum
1999-2004 cmv, Hogeschool Rotterdam
1997-heden manager en gitarist van Face Tomorrow
2005-heden freelance fotograafMARC NOLTE

Tot 2004: culturele en
maatschappelijke vorming

Nu: gitarist van Face Tomorrow

(Niet) afgestudeerdStage en beroep

Stagebegeleider: tempo erin
houden
Stagebegeleider Stefan de Bruin is
goed te spreken over De Decker:
‘Emmy heeft gevarieerde lessen
gegeven en voor iemand die het
net aan het leren is, ging dit erg
goed. Hoewel ze soms wel kleine
dingetjes vergeet, weet ze dit ook
zelf weer op te lossen zonder dat
de leerlingen daar last van onder -
vinden. Er is ook duidelijk voor uit -
gang merkbaar. Ze is al een stuk
zekerder dan in het begin. Wat ze
nog moet leren is, naast de rust
bewaren, juist ook het tempo erin
te houden. Maar m’n feed back
pikt ze goed op, dus ik heb er alle
vertrouwen in dat dit goed gaat
komen.’
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Emmy de Decker (42) werd op haar stage meteen in het diepe gegooid. Als deeltijdstudent
van de lerarenopleiding gezondheidszorg en welzijn (lgw) geeft zij op haar stageplaats, 
het Veurs College te Voorburg, al vanaf het begin lessen aan vmbo-kader klassen: 
‘Maar dat vind ik een stuk makkelijker dan oefenen voor medestudenten.’

met vmbo-kader

Zoals het een rocker betaamt, komt Marc Nolte 
fashionably late aan in Rotown waar Profielen met hem 

heeft afgesproken. Hij biedt zijn excuses aan 
en bestelt een Spa blauw en een broodje gezond. 

Dat is dan weer iets minder rock-’n-roll: 
‘Voor negenen leef ik nog gezond, haha.’
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Wat betreft rsi-preventie

Hoeveel uur per dag zit jij achter de computer? Als het meer is dan zes uur 
is de kans groot dat je klachten ontwikkelt in je nek, schouders en armen. 
De meeste studenten en medewerkers op de hogeschool lopen dit risico 
en de gevolgen van rsi kunnen veel ingrijpender zijn dan je denkt. 
Toch lijkt preventie geen prioriteit.

Auteur: Sabine Schipper  Illustratie: Annet Scholten

Ongeveer twee jaar geleden begon ik er last
van te krijgen: Tijdens en na het werken achter
de computer voelde ik stijfheid en pijn in mijn
rechterschouder. Mijn manier van hiermee
omgaan was een paracetamolletje slikken en
gewoon doorgaan met werken en studeren. 
Ik stond er simpelweg niet bij stil dat het slecht
voor je kon zijn om aan een keukentafel be -
zaaid met boeken en aantekeningen uren
achter elkaar zonder noemenswaardige pauze
een paper in elkaar te rammelen. Dat deden
toch zoveel mensen? Als de rechterschouder 
te veel pijn deed, ging ik met links muizen.
Wanneer die ook zeer ging doen, nam ik extra
pijnstillers of een paar glazen wijn.

In de afgelopen jaren leek er in Nederland wel
sprake van een rsi-explosie. In 2006 gingen er
zo’n 500.000 Nederlanders naar de huisarts
met klachten aan armen, nek of schouder.
Ruim 35 procent van de jongeren onder de 
25 jaar had in meer of mindere mate last van
rsi (rapid strain injury, tegenwoordig ook wel
KANS genoemd: Klachten Arm Nek Schouder).
Bij één op de honderd mensen met rsi waren
de klachten dusdanig dat ze zich langer dan
drie maanden ziek moesten melden. Maar er
lijkt iets te zijn veranderd. Kortgeleden kwam
de opvallende uitslag van een onderzoek door
het Centrum voor Verzekeringsstatistiek in de
media: Het aantal meldingen van rsi zou in
2008 weer op het niveau zitten van tien jaar
geleden. Was rsi in 2003 nog verantwoordelijk
voor dertig procent van alle ziekteverzuim, 
op dit moment is dat nog maar vijf procent.

Een spectaculaire daling. Volgens het onder -
zoek komt dit vooral door preventieve maat -
regelen. Hoe gaat de Hogeschool Rotterdam
om met – het voorkomen van – rsi?
Eveline Schellekens is medewerker arbeids -
omstandigheden op de HR. Ze kan niets
zeggen over het aantal rsi-gevallen op de HR.
‘De bedrijfsarts, de bedrijfsverpleegkundige 
en alle verantwoordelijke leidinggevenden
houden gegevens over ziekteverzuim bij in
een centraal computerprogramma. Deze infor -
matie is echter onvoldoende om concrete
cijfers over de hoeveelheid rsi-gevallen te
geven.’ Schellekens wil het wel graag weten.
‘We zijn bezig met een project om middels 
het rsi-preventieprogramma Workpace (een
pauzeprogramma op de pc – red.) te achter -
halen hoeveel mensen klachten ervaren.’ 
Wat Schellekens ook doet, is op ver zoek
werkplekken inspecteren en tips geven over
een gezonde werkhouding. ‘Ik geef altijd aan
dat mensen meer moeten afwisselen, want
gebrek hieraan is vaak het grootste probleem.’
Gezondheid heeft vaak te weinig prioriteit, zo
ondervond Hans Kurpershoek toen hij vorig
jaar begon als docent gezondheidszorg -
technologie bij het instituut EAS (engineering
en applied science). Kurpershoek is jarenlang
verpleegkundige geweest en hij heeft ook in
de arbo-dienstverlening gewerkt. Hij is niet 
erg te spreken over de wijze waarop er op de
hogeschool wordt omgegaan met zaken als
bedrijfshulpverlening, risico-inventarisaties en
preventie op het gebied van allerlei beroeps -
ziektes, niet alleen rsi. Onlangs werd door een
medewerker arbeidsomstandigheden aan -
gegeven dat de bureaus van Kurpershoek en
zijn collega’s niet arbo-proof waren. ‘En die
bureaus zijn nog geen halfjaar oud!’
Mensen hebben natuurlijk als eerste een eigen
verantwoordelijkheid als het gaat over hun

eigen gezondheid. Maar als het op voorkomen
van rsi aankomt, is iedereen hardleers.
Kurpershoek: ‘Mensen worden zich pas 
bewust van het risico als ze klachten hebben
ontwikkeld, eerder niet. Toch blijft preventie
een belangrijk middel waar de HR meer
gebruik van zou moeten maken’, aldus
Kurpershoek. 

Anderhalf jaar lang modderde ik een beetje
door. Naar de huisarts. Onder behandeling 
van de fysiotherapeut en de manuele therapeut.
Toen die het ook niet meer wisten, werd ik naar
een haptonoom gestuurd. Ik moest ontspannen.
Ik startte een odyssee langs yoga, acupunctuur,
massage en alternatieve kwakzalvers. Op een
zeker moment geloofde ik zelfs dat stinkende
massage-olie uit het Sri Lankaanse oerwoud het
ultieme antwoord op mijn klachten zou kunnen
zijn. Het dieptepunt kwam in september 2007.
De pijn had zich als een olievlek verspreid over
beide schouders, bovenrug en nek. Na een paar
nachten niet geslapen te hebben viel het niet
langer te ontkennen: Ik kon hier niet meer mee
werken. Ik meldde me ziek en maakte een af -
spraak met een neuroloog. Er volgde een MRI-
scan, de uitslag was zowel een opluchting (niks
geks te zien) als frustrerend (hoe kan er nu niks
zitten als ik zoveel pijn heb?). De neuroloog kon
niets anders doen dan pijnstillers voorschrijven,
de zwaarste variant. Zes weken lang scharrelde
ik apestoned van de pillen door mijn huis,
wachtend op spontane genezing.

Rsi wordt deels verklaard door de tegen -
natuurlijke praktijk van computeren. Beeld -
schermen hebben een aanzuigende werking
op mensen. Als je niet oplet, zit je zo met het
puntje van je neus tegen de cursor aan, met
alle gevolgen van dien voor je houding en
spierspanning in je rug en schouders. Met een
laptop werken is veruit het slechtst, het
scherm is veel te laag waardoor je automatisch
in elkaar zakt en je nek naar voren buigt, wat
afknelling kan veroorzaken. Achter de pc zit 
je misschien wel stil, maar je spieren zijn vaak
aangespannen zonder dat je dit zelf merkt.

Je zit als het ware constant ‘op het puntje van
je stoel’. Dit zorgt voor een slechte door -
bloeding, wat weer invloed kan hebben op
bijvoorbeeld zenuwen en pezen. Als deze
vicieuze cirkel van overmatige spierspanning
maar lang genoeg door blijft gaan, loop je het
risico dat het hele netwerk in je bovenrug en
armen zo overstuur raakt dat de pijn chronisch
wordt, oftewel dat er geen relatie meer bestaat
tussen de mate van inspanning en klachten. 
Je hebt dan gewoon altijd pijn. 
Om ervoor te zorgen dat het niet zover komt,
is preventie en informatieverstrekking dus 
van groot belang. Op de HR is dit bepaald niet
optimaal. Volgens Schellekens is het inmiddels
drie jaar geleden dat de hogeschool een

Gezond Werken-week organiseerde die in het
teken stond van rsi. Nieuwe medewerkers
krijgen geen standaardvoorlichting met
betrekking tot hun werkplek en werkhouding.
Aan studenten, één van de grootste risico -
groepen omdat ze zoveel achter de computer
zitten, wordt nauwelijks informatie verstrekt
omtrent rsi. Schellekens: ‘Het is moeilijk om
studenten hiermee te benaderen. Een groot
deel van hen is zich totaal niet bewust van het
risico. De norm is: Niet meer dan zes uur per
dag achter de computer. Maar je ziet dat veruit
de meeste studenten met zowel hun school -
werk als privé-gebruik daar ruimschoots over -
heen gaan. Ik ben nu bezig met een soort
reclamefilmpje om studenten bewust te maken

van rsi. Het wordt gemaakt door studenten van
de Willem de Kooning Academie en ik wil het
straks aan alle eerstejaarsstudenten laten zien.’
Zowel Schellekens als Kurpershoek zijn het
erover eens dat preventie al vroeg zou moeten
plaatsvinden. ‘Tegenwoordig beginnen
kinderen al op de basisschool te werken met
computers. Men moet dan al starten met
voorlichting over gezond werken: Zo min
mogelijk je muis gebruiken, afwisseling en
pauzes inbouwen. Dat zou een hoop
problemen in de toekomst voorkomen.’

Met rust, therapie en beweging heb ik in de
afgelopen maanden mijn klachten redelijk
kunnen stabiliseren. Spraakherkenning op de
computer is echt een uitkomst, ik kan weer
aan de slag. Maar het niveau van belastbaar -
heid blijft minimaal, pijn en tintelingen zijn
nooit helemaal weg. Niemand kan zeggen hoe
dat er in de toekomst zal uitzien. Het is lastig
om te accepteren dat ik continu rekening moet
houden met een beperking. Als iemand mij drie
jaar geleden had verteld dat mijn computer -
gedrag hiertoe zou leiden, had ik me daar 
dan wat van aangetrokken? Ik weet het niet.
Mensen denken nu eenmaal altijd dat nare
dingen alleen anderen overkomt, en niet hen -
zelf. Totdat het dus te laat is.

is iedereen hardleers



even later met mijn naam op m’n
borstzak doorloop naar binnen, de
foyer in, hoor ik de welbekende
Indiana Jones-tune al op me af -
komen. Van een meisje in een
weinig verhullend cowboypakje
met bijpassende hoed krijg ik een
ijsje aange boden, en van een
volgend, iden tiek gekleed meisje
het bijbe horende lepeltje. Binnen
blijkt het al behoorlijk druk te zijn
met journalisten, en als ik in de

rondte kijk, zie ik dat ik lang niet
zo underdressed ben als ik had
verwacht; spijkerbroeken en
vestjes voeren de boventoon,
hoewel sommigen toch ook hun
pak uit de kast hebben getrokken.
Echt eenzaam zijn de mensen die
zich aan de dresscode ‘avontuur -
lijk’ hebben gehouden, maar een
handjevol cowboyhoeden en leren

jassen is toch te bekennen. 
Ik besluit een bankje op te zoeken
met goed zicht op de hoofdingang
om daar eerst m’n ijsje maar eens
soldaat te maken.

Plasterk in westernkostuum
Al snel beent een bekend gezicht
naar binnen, eentje wiens naam
niet op de VIP-lijst staat boven -
dien: minister Plasterk. Ik ben niet
de enige die hem heeft opgemerkt
en omdat ik nog zit te eten besluit

ik even te wachten tot ik hem
aanspreek. Na zo’n tien minuten
lijkt de storm gestild en loop ik 
op hem af. Nog voordat ik hem
om aandacht kan vragen ziet hij
me al aankomen en draait hij zich
naar me toe. Ik geef hem een
hand: ‘Hallo meneer Plasterk,
heeft u er zin in?’ ‘Jazeker,
jazeker!’, antwoordt de politicus
enthousiast. ‘Ja, u bent wel fan
van de Indiana Jones-films?’ 
‘Ja, die vind ik geweldig!’
Makkelijk gezegd natuurlijk; ik
besluit hem te testen: ‘Weet u hoe
de vorige drie films heten?’ 
De minister knikt overtuigend:
‘Jaaa, dat zijn… Raiders of the Lost
Ark… The Temple of Doom, en…’
‘The Last Crusade’, helpt een
compagnon hem. Goed, en vooral
ook omdat de PvdA’er er in com -
pleet westernkostuum heel gepast
uitziet, besluit ik hem het voor -
deel van de twijfel te geven. 
Niet veel later komt ook 
Bastiaan Ragas zich mengen in de
drukte. ‘Komt u hier ook om BN’ers
te spotten, meneer Ragas?’ 
Hij moet even lachen en vraagt
waar ik van ben. Ik geef netjes
antwoord waar na hij uitroept:
‘Oooh Profielen! Ja, wie kent het
niet?’ Ik proef sarcasme. Volgende
vraag dan maar. ‘Vindt u het niet
vreemd dat uw aanwezigheid hier
wordt gebruikt om pers te trek -
ken?’ ‘Nou ja, ik ben hier gewoon
voor Indiana Jones natuurlijk,
anders zou ik niet zijn gekomen…

Hee Micha!’ Hij begroet iemand die
achter me staat opeens wel heel
enthousiast, en loopt me straal
voorbij. Volgens mij ben ik zojuist
op m’n nummer gezet door een
musicalacteur.

waar is Najib?
En dat smaakt naar meer. Helaas
is er dus niet meer. Hoewel ik nog
wel een of twee aanwezigen denk
te herkennen, waarschijnlijk
soapies of presentatrices van
programma’s die ik niet ken, is
van een Georgina, een Tygo of 
een Najib geen spoor. Cilly Dartel,
Brainpower en filmkenner 
Jac. Goderie bleken achteraf nog
wel aanwezig te zijn geweest,
maar die moeten zich meteen na
aankomst hebben verstopt in de
krochten van het theater; ik heb 
ze niet gezien. Meer dan een leuk
aangeklede persvoorstelling is het
vanavond dan ook eigenlijk niet.
De afterparty in de Escape is
boven dien ook maar een formali -
teit. Hoewel de dj zijn best doet,
staat de muziek te zacht om te
dansen en worden er borrelhapjes
met zilveren schalen in de rondte
gebracht, dus doen de aanwezigen
niet veel meer dan in groepjes met
elkaar praten. Geen seks -
schandalen, geen vechtpartijen,
geen overdosissen… ik had me die
jetset toch heel anders voor ge -
steld. Maar eerlijk is eerlijk, de film
was best leuk.

AvW

Dankzij een stroomstoring in de
metrotunnel – geen limousine die
mij is komen ophalen – kom ik
ongeveer tien minuten te laat aan
bij het oude Tuschinski theater in
het centrum van Amsterdam. Voor
de goede orde heb ik thuis een
colbertje uit de kast getrokken om
over mijn vest te dragen en als
het even meezit, ben ik de enige
die de verfspetter op de linker- en
het loshangende draadje uit de
rechtermouw opmerkt. Tijd om
m’n haar uit de pluis te halen heb
ik niet gehad en met een pakje
Sportlife probeer ik de tostilucht
nog even weg te kauwen. Hoe het
mij als stagiair van het blad van
de Hogeschool Rotterdam eigen -
lijk in m’n schoot is komen vallen
dat ik naar deze feestelijke
première van misschien wel de
hoogst geanticipeerde film van
2008 mag, is me eigenlijk niet
geheel duidelijk, maar leuk vind 
ik het wel.
Terwijl ik me naast de hoofd ingang
meld bij een tafeltje vol persnaam -
kaartjes waar die van mij als het
goed is ook tussen ligt, word ik
gerustgesteld. Een man met een
flinke camera om zijn nek vraagt
aan een van de dames achter 
het tafeltje waar de bekende
Nederlanders zijn. ‘Die komen
altijd pas later’, ant woordt ze. 
Ik heb dus nog niets gemist. Als ik

Najib Amhali, Daniël Boissevain, Cilly Dartel,
Tygo Gernandt, Georgina Verbaan, 
Jac. Goderie, Bastiaan Ragas, Brainpower,
Maureen du Toit, The Partysquad… 
De VIP-première van Indiana Jones and the
Kingdom of the Crystal Skull belooft volgens 
het persbericht een hele happening te worden.
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Bekende Nederlanders 

DEZE ZOMER IN HET
NEDERLANDS FOTOMUSEUM
De Gloriejaren van Feyenoord
Op 19 juli 2008 bestaat voetbalclub Feyenoord op de kop 
af honderd jaar. Reden voor een groot feest in Rotterdam. 
Ook het Nederlands Fotomuseum doet mee met een expo 
over ‘De Club van Rood en Wit’. Aan de hand van foto’s en
films zie je hoe Feyenoord in de jaren zestig veranderde 
van een volksclub in een nationale voetbalvereniging. De rol
van de media hierin was cruciaal.

So Blue, So Blue – Edges of the Mediterranean
So Blue, So Blue is het nieuwe project van de Nederlandse
documentairefotograaf Ad van Denderen (1943) wiens 
werk regelmatig verschijnt in M, het maandblad van 
NRC Handelsblad. Begin dit jaar won hij de prestigieuze
oeuvreprijs van het Fonds voor Beeldende Kunst, Bouwkunst
en Vormgeving. In dit fotoproject schetst hij een heel ander
beeld van de regio rond de Middellandse Zee dan wij kennen
als toerist. 

Met je Studenten Uitpas krijg je bij het Nederlands
Fotomuseum standaard 50 procent korting op de
toegang. Je betaalt dus maar € 3,- in plaats van € 6,-.

Nederlands Fotomuseum
Te zien van 21 juni t/m 31 augustus

Met Studenten Uitpas: € 3,- i.p.v. € 6,-
www.nederlandsfotomuseum.nl 

Wil je nog meer korting? Vraag de gratis Studenten Uitpas 
van het Rotterdams Uitburo aan op www.studentenuitpas.nl. 

fo
to

:G
uu

s 
de

 J
on

gin Amsterdams Tuschinski
SPOTTEN 



26

Volwassen punkrock *****
Bijna tien jaar na Americana, 
het in Nederland meest succes -
volle album van The Offspring,
komt de rockband uit Californië
met zijn achtste studioalbum:
Rise And Fall, Rage And Grace. 
En deze tien jaar ervaring is te
horen.
Bandleden Noodles, Dexter
Holland en Greg K. en de nieuwe
drummer Josh Freese zijn niet
meer de jonge honden van wel -
eer, maar gevestigde rockers.
Veel van de nummers klinken 
iets vol wassener dan we van ze
gewend zijn. In Hammerhead, 
de eerste single, worden bij -
voorbeeld politieke issues niet 
uit de weg gegaan, en Kristy, 
Are You Doing Okay? is best
mooi. Toch blijft de punkachter -
grond van de Amerikanen
onmisken baar. Vooral nummers
als You’re Gonna Go Far, Kid en
Rise And Fall rammen er best
hard in. Het grootste deel van het
album lijkt echter te bestaan uit
album fillers. Prima albumfillers,
maar wél albumfillers. Dit maakt
dat Rise And Fall, Rage And Grace
een goed album is, maar dat 
– door het ontbreken van echte
toppers zoals Self Esteem of
Pretty Fly For a White Guy – het
scherpe randje een beetje mist.
En laat dat scherpe randje nou
juist zijn wat een punkrockband,
volwassen of niet, hard nodig
heeft.

AvW

Toffe humor, vette actie *****
Met een al maanden durende marketing cam -
pagne en een absolute sterrencast bestormt
Kung Fu Panda deze zomer de Nederlandse
bioscopen. Onder meer Jack Black, 
Dustin Hoffman, Ian McShane, Jackie Chan,
Angelina Jolie, Lucy Liu, Michael Clarke Duncan
en Seth Rogen zijn te horen in de originele
versie van de nieuwste animatiefilm van
DreamWorks, de studio die ons eerder al films
als Shrek, Over the Hedge en Madagascar
bracht.
Deze familiefilm vertelt over Po (Black), een
vadsige Panda die droomt van een bestaan als
kung fu-strijder, maar in werkelijkheid in het
bamirestaurant van zijn vader werkt. Tot hij
door een bizar toeval door een oude kung fu-
veteraan wordt aangewezen als the chosen
one. Omdat toeval volgens de veteraan niet
bestaat, zit er voor Shifu (Hoffman), de kung
fu-trainer van het dorp, niets anders op dan 
de logge Po naast zijn eigen vijf protegés op 
te leiden om uiteindelijk de uit de gevangenis
ontsnapte Tai Lung (McShane) te kunnen
bestrijden.
Zoals gewend van de filmstudio is de humor
ook in deze productie ijzersterk, mede dankzij
Jack Black die als stemacteur misschien nog
wel beter tot zijn recht komt dan voor de
camera. Hoewel subtiele knipoogjes naar
onder andere The Matrix wel te ontdekken
zijn, leunt de film veel minder dan bijvoor -
beeld de Shrek-reeks op persiflages en pop -
cultuur ver wijzingen, en dat pakt goed uit.
Verrassender is dat de film ook nog eens over
een flinke dosis actie beschikt. De vechtscènes
doen niet onder voor die van veel martial arts-
films, sterker nog, de voordelen die animatie
geniet boven real life action worden bij vlagen
optimaal benut. De ontsnapping van Tai Lung
uit een zwaarbewaakte gevangenis bijvoor -
beeld is simpelweg genieten. Doordat Kung Fu
Panda het hart ook nog eens op de goede plek
heeft, is het misschien wel de beste
DreamWorks animatiefilm tot nu toe.

AvW

Geen afvoerputje  *****
Het boek Van den Berg stort in!!
begint met de intrigerende zin:
‘Soms sla ik een leerling’. Als je
daarbij bedenkt dat de inhoud 
van dit boek gaat over de heden -
daagse lespraktijk van Marjan van
den Berg, dan is dat een mooie
opener. Gelukkig slaat ze niet echt
of in ieder geval niet expres. 
Van den Berg beschrijft in korte
ver halen van hooguit twee
pagina’s haar ervaringen als
docente Nederlands op een vmbo-
school. Deze geven een beeld van
alle facetten van het vmbo. 
De leer lingen zijn anders, maar

zeker niet dom, stelt Van den Berg.
En als er in de media gesproken
wordt over het afvoerputje van 
het onderwijs, dan is dat volgens
haar onterecht en bovendien
demotiverend voor haar leer -
lingen. Naast de kritische noten
over de organisatie van haar
school en het onderwijsbeleid 
in Nederland is er veel ruimte 
voor de leuke en verrassende
momenten in het onderwijs. Zo wil
ze tijdens een werkweek een leer -
moment ingelasten door om half
vijf ’s ochtends te dreigen met een
vroege ochtendwandeling om de
leerlingen stil te krijgen. Tot haar
verbazing melden verschillende
leerlingen zich enthousiast aan 
en sjokt ze in de vroege ochtend -
uren met twintig tieners door
Leuven. Maar het tegenover gestel -
de kan ook gebeuren. Een bezoek -
je aan een museum duurt vanwege
een vechtpartij met een groep
Engelse scholieren niet erg lang.
Het boek laat je het ene moment
nadenken over bepaalde regels 
of gewoonten in het onderwijs,
terwijl het volgende verhaal een
humoristische situatie in het klas -
lokaal beschrijft. En juist deze
afwisseling is soms een beetje
jammer. Zit je net een beetje lekker
in het ene ver haal, dan begint het
volgende alweer. Gedoseerd lezen
dus!

MG
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Optimaliseer je zomer met WeerOnline.nl
*****
Oké, toegegeven: Eigenlijk is het internet de
laatste plek waar je jezelf wilt aantreffen als 
de zon buiten schijnt en de parkjes en zwem -
baden hun sirenenzang zingen. Maar er is vast
een verloren pechvogel die in de vakantie nog
inhaalwerk moet doen, een ongelukkige die
vanuit zijn verduisterde werkplek de uren telt
tot hij zichzelf kan toestaan om buiten te
genieten van een goede, Hollandse zomer.

Voor deze groep minderbedeelden een goeie
site om het schrale aantal zonneuurtjes te
optimaliseren: www.weeronline.nl. Hierop vind
je alles over het weer van de dag, maar ook de
langetermijnvoorspellingen. Dus als je wilt
weten of je het beste van drie tot vijf het park
in kan duiken of misschien toch maar een
dagje moet wachten, kijk je gewoon even naar
de real-time buienradar en de UV-factor van de
dag (handig om te bepalen of het die factor 30
of de pure olijfolie wordt). Voor de hooikoorts -
patiënten onder ons is er ook een dagelijkse
prognose te vinden waar je kan checken rond
welk tijdstip de gevreesde pollen hun siësta
houden. Weeronline.nl brengt je ook de voor -
spellingen voor de rest van de wereld, zodat 
je lekker kan gniffelen bij de gedachte aan al 
je vrienden die in het ‘zonovergoten’ Spanje of
elders verkeren. Mocht je voor het echte leed -
vermaak gaan, dan kan je zelfs een hele
batterij aan webcams checken op zoek naar 
de natste regenbuien waar dan ook ter wereld.
De site is nou ook weer niet zo leuk dat je er
urenlang op kan rondstruinen, maar dat is
natuurlijk geen enkel bezwaar zolang je betere
dingen te doen hebt, of het nou zonnebaden
of studeren is.

RJ

NIET voor mannen *****
Na 94 veelgeprezen afleveringen kwam er in 2004 een
einde aan het moderne vrouwensprookje dat Sex and the
City heet. De serie die is gebaseerd op de columns en het
boek van Candace Bushnell over het vinden van liefde en
geluk in Manhattan, is nu terug als ruim twee uur durende
speelfilm.
Ook in de rolprent zijn sinds de laatste aflevering vier jaren
verstreken. Samantha woont nog steeds in Malibu met de
populaire acteur Smith, Charlotte is gelukkig met haar man
en hun uit China geadopteerde dochtertje Lilly, en Miranda
heeft het druk als werkende moeder in Brooklyn. Carrie
tenslotte is inmiddels schrijfster van een aantal bestsellers,
en besluit samen met haar Mr.Big dat het maar eens tijd
wordt om te trouwen. Ik zou graag nog iets meer uit de
doeken doen over hun belevenissen, maar door de tenen -
krommende voorspelbaarheid van het verhaal ben ik bang
dan te veel weg te geven.
Voor vrouwen zal Sex and the City een feest van her -
kenning zijn, opgeleukt door minutenlange montagescènes
van designerjurken, maar ondergetekende (man, 22 jaar,
nooit één aflevering van de serie gezien) zat zich vooral te
ergeren aan het gezeur van die vrouwen, de degradatie van
mannen tot accessoires en het constante gegil bij iedere
onderlinge ontmoeting van de inmiddels toch best wel op
leeftijd gekomen dames.

Stapt Carrie nou wel of niet in het huwelijksbootje met
Mr.Big? Weet jij het antwoord op deze prangende vraag,
mail dan je antwoord naar profielen@hro.nl en maak kans
op een John Frieda-pakket.

AvW

WIN VRIJKAARTJES
LOWLANDS
In de categorie leuke weetjes:
Tijdens een gemiddeld Lowlands-
festival gaat er 1250 kilometer wc-
papier doorheen en 20 miljoen
Watt aan stroom, voldoende om
een stad van 125.000 inwoners
een weekend lang van stroom te
voorzien. Maar genoeg van dit
soort wist-u-datjes. Lowlands gaat
natuurlijk over (alternatieve)
muziek, theater, film en beelden de
kunst, en dat dan drie dagen
achter elkaar. Coldplay, DJ Tiësto,
The Kaiser Chiefs, The White
Stripes, Supergrass en vele andere
illustere acts stonden in voorgaan -
de jaren op het podium. Dit jaar
kunnen de naar verwachting
45.000 tot 55.000 bezoekers
genieten van de Sex Pistols
(‘levende legende/punk/ verplichte
kost’ aldus de organisatie), Anouk,
Jamie Lidell, Franz Ferdinand, 
The Flaming Lips, Deus, Extince,
Underworld, The Breeders en nog
zo’n zeventig andere acts. 
Op 15, 16, 17 augustus. 

Check voor de volledige
programmering en voorpret
www.lowlands.nl. En wil je
die vrijkaartjes winnen? Vul
dan vóór 14 juli de prijsvraag
in op www.profielen.hro.nl.

recensies



‘Is dit de bedoeling?’, vraagt 
Harald Miedema, kamergenoot 
en collega-lector van Chris Kuiper,
terwijl hij een dik boek uit de
prullenbak vist. Het is het boek 
der boeken van de ergotherapie: 
A model of human occupation van
Gary Kielhofner, een van de goe -
roes van dit jonge para medische
vakgebied.

Besmuikt lachend wordt het lijvige
werk teruggezet in de boekenkast
van de lectoren, want: nee, dit
was niet de bedoeling. De kennis -
kring Participatie, Arbeid en
Gezondheid is schatplichtig aan
zijn klassiekers. Juist de weten -
schappelijke ontwikkeling van het
vak, en de ontsluiting van nieuwe
wetenschappelijke inzichten voor
professionals, wordt zeer serieus
genomen door de kenniskring,
getuige ook de recente benoeming
van Kuiper tot wetenschappelijk
directeur van Ergotherapie
Nederland.
Deze vereniging van beroeps -
beoefenaren in de ergotherapie
voerde in april een naamswijziging
door en herijkte de eigen identiteit.
Ergotherapie Nederland wil meer
naar buiten treden en ‘proactief’

zijn, zo vertelt de site. De aan -
stelling van Kuiper past in deze
beleidsverandering. ‘In ons vak -
gebied worden interventies toe -
gepast, zeg: behandelingen die
bewezen effectief zijn. Wij noemen
dat evidence based, maar lang niet
alle ergotherapeuten zijn van de
nieuwste ontwikkelingen op de
hoogte of zodanig geïnformeerd
dat zij deze evidence based inter -
venties ook zelf kunnen gebruiken
in hun eigen praktijk. 
Als Ergotherapie Nederland willen
wij dit soort nieuwe inzichten
onder de aandacht brengen van
onze leden, en hierin heb ik een
taak.’
Meer specifiek is Kuiper aange -
steld om een digitaal leerplatform
op te richten waar het leven lang
leren wordt vormgegeven. 
‘Daarop bieden we cursussen rond
onderwerpen die de bouwstenen
vormen onder elk zorgberoep,
bijvoorbeeld over evidence based
practice, ondernemerschap, cliënt -
gericht werken en samen werking
met andere zorgver leners. Het
dagelijks handelen van de cliënt
staat hierbij centraal – in vak -
termen heet dit occupation based.
Ook willen we niet zozeer op -
lossingen bieden, maar liever het
oplossend vermogen van een
cliënt ontwikkelen. En natuurlijk
hoort bij ons vak dat we kijken hoe
de omgeving zo ingericht kan
worden dat een cliënt ook werke -
lijk kán participeren.’

Via het cursusaanbod hoopt
Kuiper met een standaard het
onder wijs van de vier ergo -
therapie-opleidingen in Nederland
te ontwikkelen en leden te
stimuleren om hun kennis op peil
te houden. Het leerplatform moet
worden ingericht als een combi -
natie tussen hyves en Wikipedia,
vindt Kuiper. ‘Het is de bedoeling
dat professionals elkaar treffen in
een netwerk en zo kennis delen.
Innovaties worden gelijk, à la
Wikipedia, opgenomen en bijge -
werkt in het digitale cursus -
materiaal.’

100 dagen eerder aan het
werk
In het verlengde hiervan is
Ergotherapie Nederland ook bezig
om vier evidence based interven -
ties landelijk beschikbaar te
maken. ‘Een voorbeeld: Er is
prachtig bewijs dat mensen met
dementie en hun mantelzorgers
veel baat kunnen hebben bij
ergotherapie. Door leerstrategieën
te ontwikkelen om met de ver -
anderende situatie om te gaan
hebben beiden minder last van de
gevolgen die dementie heeft op
een relatie. Dat is gebleken uit een
promotieonderzoek, maar lang
niet alle ergotherapeuten kunnen
dit bieden. Het is vaak niet
bekend dat ergotherapie ook
mensen met een psychische
problemen kan helpen. Maar er is
bijvoorbeeld bewijs dat mensen

met een milde depressie honderd
dagen eerder terug naar het werk
gaan als zij geholpen worden
door een ergotherapeut. Aan de
depressie kan de behandelaar niks
veranderen, maar wel aan het
lerend vermogen van die persoon
om ermee om te gaan. Nu: Vier
van dit soort interventies die
bewezen effectief zijn, wil ik 
via mijn werk bij Ergotherapie
Nederland toegankelijk maken
voor de leden, en daarmee ook
voor onze cliënten.’
Verder zal Kuiper zich, in die ene
dag per week dat hij voor Ergo -
therapie Nederland werkt, bezig -
houden met kwaliteitszorg en
proberen tweejaarlijks een weten -
schappelijk congres te organiseren
en het wereldcongres ergotherapie
in 2014 naar Nederland te halen:
‘De Olympische Spelen voor ons
vakgebied. Eén keer in de vier jaar
wordt het wereldcongres georgani -
seerd en het betekent natuurlijk
veel voor de deskundigheids -
bevordering als je de top in je 
vak een keer kunt horen spreken
en kunt kennismaken met de
nieuwste onderzoeken. 
In september horen we of we het
worden of niet.’

Kuiper is nu ruim drie maanden
actief bij Ergotherapie Nederland.
‘Toen ik voor deze functie werd
gevraagd, heb ik het cvb en de
directie van het instituut gebeld
met de vraag: “Kan dit of zijn het
strijdige functies?” Maar men was
juist blij met mijn aanstelling.
Beide organisaties, de hogeschool
en Ergotherapie Nederland,
kunnen profiteren van deze
uitwisseling van kennis.’

EvdM

Vanaf 1 april combineert Chris Kuiper, lector Participatie, 
Arbeid en Gezondheid, zijn driedaagse lectoraat met de functie 

van wetenschappelijk directeur bij beroepsvereniging 
Ergotherapie Nederland.
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ZAKENPROFIJTJES
HBO’ers RIJDEN CUM LAUDE!
Verkeersschool Cum Laude verzorgt een tiendaagse
of achtweekse rijopleiding vanaf € 1036,- voor de
auto en € 805,- voor de motor all-in. Kom langs op
Oostzeedijk 182, Rotterdam, kijk op
www.cumlaude.nl of bel 010-412 17 07. 

VOOR HEM EN HAAR
Knippen voor € 11,-. Studentenkapper ’t Pakhuis,
Oostzeedijk 316, Rotterdam (let op, ziet eruit als 
een antiekzaakje), tel/fax 010-411 32 09 en
www.degroenekapper.nl.

DE LIER VERKEERSOPLEIDINGEN
Oostzeedijk 154. Lid BOVAG. 1e tien autorijlessen 
€ 19,50 per les, daarna € 26,50 per les. Speciaal
studentenpakket! 30 lessen à € 23,- per les. Telefoon
010-425 77 26.

CENTRALE DISCOTHEEK ROTTERDAM
Meer dan 300.000 cd’s en alle *muziek-dvd’s* leen 
je bij de Centrale Discotheek Rotterdam. En nu zijn
ook 8.000 albums gratis digitaal te leen! Het lid maat -
schap kost slechts € 10,50 per jaar, voor leden van
de Bibliotheek Rotterdam is dit gratis. Meer info:
www.muziekweb.nl.

DE RIJSCHOLEN CONCURRENT
Speciaal studentenpakket! 30 rijlessen à € 22,50 per
50 minuten.
Rijbewijs te behalen vanaf 10 dagen. Kijk voor meer
informatie op onze site 
www.rijscholenconcurrent.nl of bel 010 - 437 25 77.

Studenten en medewerkers van de Hogeschool Rotterdam
kunnen een GRATIS PROFIJTJEvoor niet-zakelijke mede -
delingen plaatsen. Mede de lingen van buitenstaanders
(met een commercieel doel), de zo genaamde
ZAKENPROFIJTJES, kosten € 24,- (excl. 19 % btw) per
25 woorden of een veel voud daarvan. (Zaken)Profijtjes
kunnen per e-mail (profielen@hro.nl) of per post worden
aangeleverd: Redactie Profielen, postbus 25035, 3001 HA
Rotterdam. De redactie kan (Zaken)Profijtjes zonder op -
gaaf van redenen weigeren.

Profielen is het redactioneel onafhankelijke informatie- en
opinie bladvan de Hoge school Rotterdam. Profielen is
bestemd voor alle stu den ten en mede werkers van de
hoge school en gratis ver krijg baar op alle lo ca  ties.
Profielen ver schijnt tienmaal per jaar. Het is verboden
zonder voor afgaande toestemming van de
hoofdredacteur artikelen of illustraties geheel of
gedeeltelijk over te nemen.
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A   rbeid adelt

HR-Lector wetenschappelijk  directeur 

‘Er is prachtig bewijs 
dat mensen met dementie
baat hebben bij ergotherapie’

bij Ergotherapie Nederland

fo
to

: R
on

al
d 

va
n 

de
n 

H
ee

rik




